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Smelo in vztrajno naprej!
NAGOVOR ŽUPANJE 

Četrtina leta 2023 je za nami. Zaznamovalo jo je 
obilno sneženje v drugi polovici januarja, ki pa nam 
je omogočilo eno najbolj odmevnih in obiskanih 

prireditev Gradov kralja Matjaža. Obisk je bil nad vsemi 
pričakovanji, bi si pa v prihodnje želeli več graditeljev, zato 
bomo veseli vsake pobude ali predloga, ki nas bi popeljal 
bliže temu oziroma bi še dodatno obogatil spremljevalni 
program. Tudi kritike sprejemamo dobrohotno in so nam 
v pomoč pri oblikovanju in organizaciji prireditev. 
Sneg nam je omogočil tudi odlično smučarsko in tekaško 
sezono, uspešno smo skupaj z gornjesavinjskim smučarskim 
klubom Mozirje in našim smučarskim klubom ponovno 
izpeljali tudi tekmovanje starodobnih smučarjev in s tem 
popestrili našo zimsko turistično ponudbo. Turizem je 
vsekakor gospodarska panoga, ki ima zaradi vseh naravnih 
danosti doslej zgrajene infrastrukture, namenjene obojim, 
domačinom in turistom, prihodnost v našem lepem kraju. 
Zato sem vesela vsakega koraka v to smer in vsake nove 
pridobitve v Črni, predvsem pa vsake zasebne iniciative, ki 
pomembno prispeva k razvoju in izgledu kraja, kot so spalni 
del hotela in Hoblova hiša, ki jo ureja domači podjetnik, ter 
dokončanje 19 stanovanj, od katerih jih bo 5 naprodaj že 
kmalu, preostala pa bodo po zagotovilu zasebnega inves-
titorja na voljo jeseni. 
Kolikor smo bili snega veseli zaradi zimskih dogodivščin, 
toliko manj so nas razveselili visoki stroški pluženja, ki so 
kar precej zajedli letošnji proračun, ki smo ga sprejeli v 
mesecu marcu in v katerem so investicije kar velik delež 
proračunskega kolača. Opisala bom nekaj najpomembnejših. V 
mesecu januarju so bila zaključena dela povezana z gradbeno 
pogodbo za izgradnjo čistilne naprave oz. devetmesečno 
poskusno obratovanje, ki je pokazalo dobre rezultate. S tem 
največjim projektom v zadnjih desetih letih je bila zgrajena 
kontinuirna čistilna naprava z aerobno stabilizacijo blata 
in velikosti 3200 PE. Zgrajeni so bili tudi upravna stavba 
in garderobni prostori za režijski obrat, za katerega bi v 
prihodnosti radi zgradili še pokrita skladišča oz. nadstreške. 
Na to čistilno napravo bomo v prihodnje lahko priključili še 
aglomeracijo Žerjav, katere izgradnjo smo prijavili v Načrt 
za okrevanje in razvoj, in upam na uspešnost pridobitve 
finančnih sredstev iz tega vira. 
Druga, izredno pomembna prijava, je bila oddana na Minis-
trstvo za delo, družino, socialne zadeve in enake možnosti 
za izgradnjo doma starejših občanov, ki smo jo pripravili v 
sodelovanju s CUDV. Ob tem se moram zahvaliti direktorici 
Dalji Pečovnik ter vsem zaposlenim v centru, ki so pri tej 
prijavi odigrali spoštovanja vredno vlogo. Omeniti velja, da 
je bilo naše sodelovanje izredno konstruktivno in da so v 
CUDV našo pobudo možnosti izgradnje DSO sprejeli brez 

omahovanja in vse sile naperili v to, da je bila prijava uspešno 
in do roka oddana. Zdaj pa s hvaležnostjo za vse opravljeno, 
česar ni bilo malo, in z upanjem na uspeh čakamo rezultate 
tega razpisa. 
Tretja prijava je potovala na Ministrstvo za gospodarski 
razvoj in tehnologijo, in sicer smo oddali vlogo na Javni 
razpis za sofinanciranje vlaganj v javno in skupno turistično  
infrastrukturo in naravne znamenitosti v turističnih desti-
nacijah, in sicer z nazivom projekta »Ubrani park« na lokaciji 
v Žerjavu, s čimer želimo popestriti in dodati turistično 
ponudbo ferati v Žerjavu ter Grofovski poti. Gre za povsem 
novo javno turistično infrastrukturo, ki je doslej v občini 
še nismo imeli in bo omogočala izvajanje in razvoj novih 
dejavnosti, ki bo dopolnjevala in nadgrajevala obstoječo 
ponudbo. Trenutno so najbolj obiskane turistične točke v 
občini pozimi smučišče in tekaški progi, poleti pa spust po 
jeklenici Olimpline ter ferati Mučevo in Olimpline. Z uredit-
vijo Ubranega parka bomo obiskovalce in prebivalce povabili 
in usmerili tudi k tej novi turistični točki ter na ta način tako 
prostorsko kot vsebinsko dodatno razpršili obiskovalce, 
dopolnili in uravnovesili ponudbo adrenalinskih športnih 
aktivnosti s ponudbo meditativnih in umirjenih aktivnosti. 
Še ena prijava za nadaljnji razvoj turizma je preko Geoparka 
Karavanke, usmerjena v nadaljnjo ponudbo za kolesarje, 
ki so naši pomembni gostje, in sicer za možnost uporabe 
vlečnice v poletnih mesecih, kar bi nadgradilo že obstoječo 
gorsko kolesarsko progo.
Poleg nadaljnjega razvoja turizma in nadgradnje komunalne 
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NAGOVOR ŽUPANJE / FOTOREPORTAŽA 

Komunalna dela

Obnova prostorov za hišnike in čistilke

Nove garderobe telovadnice OŠ

Obnovitev kopalnic pri telovadnici OŠ

infrastrukture ter asfaltiranja cest pa ne pozabljamo na 
hvaležnost za prostovoljno delo naših sokrajanov. Vselej 
izkoristimo vse možnosti razpisov, ki omogočajo priznanja 
na področju prostovoljstva, in jih prijavljamo nanje. Na razpis 
Mladinskega sveta Ajdovščina smo prijavili skupino pros-
tovoljk, ki nesebično pomagajo povsod in vselej, to so naše 
klekljarice in kuharice črjanske košte, za naj prostovoljko 
v javni upravi smo predlagali mag. Vesno Burjak, na Odbor 
za podelitev državnih priznanj na področju prostovoljstva 
pa smo poslali predlog za Gvida Jančarja. Vse poznate, zato 
menim, da poznate tudi njihovo delo, človekoljubnost in 
plemenitost. Zaradi takšnih ljudi se naša občina ponaša z 
nazivom »prostovoljstvu prijazna občina« vse od začetka 
podeljevanja tega naziva. Kar nekaj priznanj s področja 
prostovoljstva je že šlo v roke naših domačinov, vsako leto 

pošljemo predloge, glede na številne prostovoljce v našem 
kraju pa verjamem, da jih bomo pošiljali še vrsto let, saj ne 
želimo koga spregledati.

Bližajo se prvomajski prazniki in s tem tradicionalni pohod 
na Pikovo, zjutraj pa še koncert Pihalnega orkestra Rudnika 
Mežica in prihod mežiških kolesarjev, s katerimi vsako leto 
skupaj položimo šopek rdečih nageljnov pred Plečnikov 
spomenik, ki je namenjen žrtvam prve in druge svetovne 
vojne. Lepa gesta, ki ne sme iti v pozabo!

Lepe praznike in živel 1. maj.

Županja:
mag. Romana Lesjak
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Dokončna ureditev povezovalnega mostu do čistilne naprave v 
Mušeniku

Nadaljevanje del v OŠ

FOTOREPORTAŽA 

Most, posvečen začetku fužinarstva v Mušeniku

Nadaljevanje izgradnje kegljišča pri osnovni šoli v Črni na 
KoroškemPostavitev ekoloških otokov v naselju Rudarjevo

Foto: Andrej Mandl
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KS ŽERJAV 

Poročilo o delu KS Žerjav v prvih treh 
mesecih njenega delovanja

Na koncertu Marka Vozlja

December 2022 je prinesel rezultate volitev v svet KS 
Žerjav, postala sem nova (stara v letih od 2000–2004) 
predsednica KS, večino članov nadaljuje mandat, to 

so: Milena Javornik, Zorka Oderlap, Jože Kropivnik in Marjan 
Oderlap, nova sta le Marjeta Oder in Peter Strmčnik. Vsi 
smo člani Liste Romane Lesjak in niti sami nismo verjeli, da 
bomo dobili tako rekoč 100 % podporo, ki je bolj podobna 
času enoumja v socializmu. Ali veste, da se v Sloveniji, naši 
novi državi, do teh volitev  še nikjer ni zgodilo kaj podob-
nega. Niti en občinski svet ali svet krajevne skupnosti ni bil 
do sedaj sestavljen iz svetnikov ene barve ali prepričanja. 
A ljudje so očitno prepoznali dobro delo teh ljudi v preteklih 
mandatih, ko je KS Žerjav uspešno vodil gospod Alojz Zmrz-
likar in so nam odločno in jasno zaupali delo v naslednjih 
štirih letih. Vsekakor je to čast in hkrati tudi velika obveza, 
da delamo za kraj, ki ga imamo radi, in da peljemo že začr-
tano pot dalje. 
Že decembra smo organizirali obdaritev otrok in obisk 
Dedka Mraza, prihod štirikolesnikov v kraj, poleg kraja smo 
dodatno okrasili naše mostove in silvestrovo ter polnoč 
skupaj dočakali na Kopalci, ki je tako prelepa in dodatno 
okrašena zasijala in tja privabila številne krajane. Smo peli, 
plesali, jedli in si nazdravljali, se družili in skupaj stopili v 
leto 2023. 
Občutek je bil izjemen. Verjamem, da bomo to še ponovili.
V januarju smo uspeli vzpostaviti naše delovanje, Milan 
Javornik je naš hišnik, Milena bo poskrbela za čistočo našega 
Delavskega doma, knjižnice in za rože v kraju, Marjan Oderlap 
bo pomagal urejati kraj skupaj z Jožetom Podgorškom, Jože 
Kropivnik bo tajnik, Marjetka Oder bo blagajničarka in naša 
Zorka Oderlap bo kuhala, pekla in raztegnila svoj meh, ko bo 

Obdarovanje otrok

za to priložnost. Sama pa bom vse to povezovala, vodila in 
usmerjala tja, kamor smo začrtali pot razvoja našega malega 
kraja, kjer kljubujemo trdoživi in lojalni Žerjavčani in kamor 
se naseljujejo vsi tisti, ki svojega doma še niso našli in so pri 
nas dobrodošli. 
Uspeli smo še vedno s pomočjo Alojza Zmrzlikarja organi-
zirati odmeven in res dobro obiskan koncert Marka Vozlja z 
Mojstri na valentinovo, vstopnic že nekaj dni pred priredit-
vijo ni bilo več na voljo. Odzivi obiskovalk in obiskovalcev 
so bili enkratni.
V februarju smo začeli na pobudo Mladinske kulturne in 
športne organizacije Žerjav s skupinsko vadbo za ženske, 
ki jo vodi Maja Pečovnik v Delavskem domu vsak četrtek, ta 
se bo odvijala še do konca aprila. 
Seveda smo pripravili tradicionalno prireditev za dan žena, 
ki smo jo tokrat prvič v Sloveniji enakovredno posvetili tudi 
moškim, obeležili smo dan mož, 40 mučenikov, ženskam 
poklonili rože in fantom sladke dude.  
10. 3. 2023 smo pripravili  krasen program, najprej so se izka-
zali naši najmlajši iz šole ter vrtca Žerjav, odlični so bili in delo 
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KS ŽERJAV 

Silvestrovanje na prostem

Štirikolesniki

Polna dvorana na koncertu

vzgojiteljic, ki vse to počno s takim srcem in strokovnostjo, 
je bilo opaziti na daleč. Blagor kraju, občini  in ravnatelju, ki 
ima take ljudi na teh delovnih mestih, saj je njihov prispevek 
v odraščanju in  življenju otrok neprecenljiv. Skupina naših 
fantov in enega dekleta, ki se imenujejo Bend, je prav tako 
očarala in prepričala, a tudi skupina Gemaj iz Makol, ki je 
nadaljevala s programom, je navdušila.
V marcu smo še zavihali rokave in čistili strugo reke Jazbine, 
a tega nismo uspeli izpeljati do konca, ker je bilo svinjarije 
preveč za en dan, zato bomo to še postorili. Žal ljudje v potok 
mečejo vse mogoče in prav bi bilo, da se končno zavemo, 
da imamo le en planet in da če bomo tega uničili, ne bo več 
življenja. Zakaj pri bogu je treba v potok odvreči vso svinjarijo, 
plastiko, gospodinjske stroje, pločevinke in ostalo?
Vse, za kar ste nas v tem času poprosili, smo uredili in tako 
bo tudi v prihodnje,  a ne zato ker vi mislite, da smo za svoje 
delo plačani, pač pa zato, ker imamo naš Žerjav v srcu.

Delamo dalje, polni zagona in želje, da postorimo čim več za 
naš kraj in njegove ljudi, ki pa so taki in drugačni in vsem ni 
mogoče ustreči. Tega Sizifovega dela niti ne bomo poskušali 
opraviti. 
Prav pa je, da veste, da je naše delo in delo vseh dosedanjih 
predsednikov ter svetnikov KS Žerjav v primerjavi s sejninami 
občinskih svetnikov popolnoma razvrednoteno in bojim se, 
da se v prihodnje ne bo več našlo bedaka (npr. Alojz Zmrz-
likar, Ivanka Stopar), ki bo vse, kar je treba postoriti, počel 
v svojem prostem času, s svojim prevozom in skoraj zastonj 
ter na lastne stroške. To se preprosto imenuje izkoriščanje. 
Uradništvo je lepa stvar, a v svetu, v katerem živimo, se žal 
nič več ne počne zastonj.

Vse dobro vsem, ki dihate z 
nami, ostalim pa sporočilo: 
počnite in mislite, kar 
hočete, saj če ste negativno 
naravnani, bo za vas kozarec 
vedno napol prazen. In 
nihče, razen vi, tega ne bo 
spremenil.  Carpe diem.

 Zapisala:
mag. Ivanka Stopar,

predsednica KS Žerjav
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Žiga Vodovnik je doktor političnih znanosti in redni 
profesor za področje politologije na Fakulteti za 
družbene vede Univerze v Ljubljani. Njegovo razis-

kovalno in pedagoško delo se osredotoča na preučevanje 
demokracije, političnih teorij, ideologij, družbenih gibanj 
in zgodovine političnih idej. Je avtor številnih znanstvenih 
člankov, monografij in zbornikov, ki posegajo na ta področja 
oz. na njihova presečišča. Kot raziskovalec in/ali preda-
vatelj je redno gostoval na univerzah v tujini, naj omenimo 
Boston University, Harvard University, University of Pitts-
burgh, University of Washington, Hawai‘i Pacific University, 
University of Hawai‘i – Manoa.

V akademskem letu 2022/23 se je kot Fulbright Scholar oz. 
Fulbrightov štipendist ponovno vrnil na politološki oddelek 
University of Hawai‘i – Mānoa, kjer se ukvarja z raziskovanjem 
Kānaka Maoli oz. havajske politične misli. Natančneje, z 
raziskovalci na oddelku raziskuje, kako nam lahko havajski 
politični, kulturni in ekonomski modeli pomagajo pri modi-
fikacijah načinov življenja in dela, potrošnje in proizvodnje, 
upoštevajoč globalne razsežnosti okoljskih izzivov.
 
Fulbrightova štipendija, ki velja za eno najbolj priznanih 
in prestižnih štipendij na svetu, se na podlagi zahtevnega 
selekcijskega postopka podeli izbranim študentom, znan-
stvenikom, učiteljem, strokovnjakom in umetnikom, 
ki prejmejo Fulbrightovo štipendijo za študij, raziskave, 
poučevanje ali uveljavljanje svojih talentov. Fulbrightov 

Žiga Vodovnik je prejemnik 
Fulbrightove štipendije

PREDSTAVITEV  

program ni namenjen zgolj ameriškim državljanom, saj 
imajo s pomočjo programa tudi študenti in akademiki iz 
tujine dostop do izobraževanja in raziskovanja na najboljših 
ameriških univerzah in raziskovalnih inštitutih. 

Gregorčki so 
splavali po Meži

V mraku pred gregorjevim so v Črni po Meži splavali 
“gregorčki”, ki so razveselili staro in mlado. V dneh, 
ko se že “ptički ženijo”, so pevci Stečin in otroci iz 

vrtca kralj Matjaž pripravili kratek kulturni program, starši 
pa so z otroki prinesli ladjice, ki so razsvetlile pomladne dni. 
Tudi Občina Črna je imela svojo ladjo. Ob sklepu prireditve 
sta Slavica in Sonja prisotne razveselili z okusnimi kvašenimi 
ptički.
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OBVESTILO  

Univerzalna storitev omogoča dostop 
do interneta vsem prebivalcem 
Slovenije

Univerzalna storitev je skupina telekomunikacijskih 
storitev, ki je po dostopnih cenah zagotovljena 
vsem končnim uporabnikom na ozemlju Repub-

like Slovenije na lokaciji njihovega stalnega prebivališča, 
ne glede na geografsko lego. Namen univerzalne storitve 
je preprečitev digitalne izključenosti. Zamišljena je kot 
varnostna mreža za uporabnike, ki storitev po dostopnih 
cenah ne morejo dobiti na trgu.
Univerzalna storitev vključuje naslednje storitve:
• priključitev na javno telefonsko omrežje in dostop 
do javno dostopnih telefonskih storitev na fiksni lokaciji,
• dostop do podatkovnih komunikacij s prenosno 
hitrostjo, primerno za dostop do interneta na fiksni lokaciji,
• dostop do univerzalnega imenika in univerzalne 
službe za dajanje informacij o naročnikih,
• ukrepi za končne uporabnike invalide, za druge ljudi 
s posebnimi potrebami in za ljudi z nizkimi dohodki.
Univerzalna storitev je predpisana v Zakonu o elektronskih 
komunikacijah, ki v celoti povzema zakonodajo Evropske 
unije na tem področju. Posamezne storitve zagotavljajo 
ponudniki, ki so izbrani na podlagi postopka, predpisanega v 
Zakonu o elektronskih komunikacijah. Postopke imenovanja 
vodi agencija, ki na podlagi analiz trga in javnih posvetovanj 
oblikuje konkretne ukrepe in določi izvajalce. Postopek se 
ponovi vsakih pet let, s čimer je zagotovljeno, da se univer-
zalna storitev prilagaja potrebam ljudi in razmeram na trgu. 
Agencija se lahko tudi odloči, da za posamezno storitev ne 
bo imenovala izvajalca.
Nazadnje je agencija izvedla postopek določanja izvajalcev 
univerzalne storitve leta 2019. Storitvi priključitve na javno 
telefonsko omrežje in dostopa do podatkovnih komu-
nikacij (interneta) izvaja Telekom Slovenije d.d., storitev 
dostopa do imenika in imeniške službe pa TSmedia d.o.o. 
Obveznost izvajanja storitev se izteče 2.12.2024. Navedeni 
podjetji morata tudi izvajati ukrepe za končne uporabnike 
invalide, za druge ljudi s posebnimi potrebami in za ljudi z 
nizkimi dohodki.
 
Agencija določa tudi prenosno hitrost, primerno za dostop 
do interneta. Do 13. 4. 2021 je bila prenosna hitrost 4 Mbit/s 
k uporabniku in 512 kbit/s od uporabnika, od navedenega 

datuma dalje pa je prenosna hitrost 10 Mbit/s k uporabniku 
in 1 Mbit/s od uporabnika.
Kaj pa če uporabnik ne more dobiti širokopasovnega 
dostopa ali telefonije?
Slovenska zakonodaja za primer, če končni uporabnik 
ne more dobiti širokopasovnega dostopa od ponudnikov 
storitev na komercialni osnovi, le-to zahteva kot univer-
zalno storitev. Univerzalna storitev je mišljena kot varnostna 
mreža za vse državljane držav članic EU. ZEKom-2 določa, 
da je univerzalna storitev najmanjši nabor storitev določene 
kakovosti, ki je dostopen vsem končnim uporabnikom v 
Republiki Sloveniji po dostopni ceni ne glede na njihovo 
geografsko lego. V univerzalno storitev med drugim sodita 
tudi dostop do telefonskih storitev in interneta na fiksni 
lokaciji. V nadaljevanju ZEKom-2 določa, da mora biti 
storitev dostopna na lokaciji, na kateri uporabnik stalno 
prebiva ali opravlja dejavnost, ter da so upravičeni do nje 
tisti prebivalci, ki nimajo možnosti alternativnega dostopa 
do storitev iz nabora univerzalne storitve po dostopni ceni 
na trgu. Univerzalna storitev se lahko zagotavlja preko 
različnih tehnologij, izbira tehnologije pa je odvisna od 
tehničnih možnosti na lokaciji stalnega prebivališča uporab-
nika. Podrobnejši obseg univerzalne storitve skladno z 
ZEKom-2 določa agencija.
Trenutno je vsako gospodinjstvo v okviru zagotavljanja 
univerzalne storitve na lokaciji stalnega prebivališča upra-
vičeno do dostopa do interneta s prenosno hitrostjo 10 
Mbit/s k uporabniku in 1 Mbit/s od uporabnika. V primeru, 
da je uporabnik ne more pridobiti od ponudnikov storitev 
na komercialni osnovi, je podjetje, ki mora to storitev 
zagotavljati kot izvajalec univerzalne storitve Telekom 
Slovenije, na katerega se lahko uporabniki obrnejo z zahtevo 
za zagotovitev te storitve. Če Telekom Slovenije uporabniku 
ne bo ponudil komercialne rešitve na povpraševanje, se 
lahko ta sklicuje na pravico do univerzalne storitve, Telekom 
Slovenije pa lahko preveri, ali je uporabnik upravičenec ali 
ne. Priključitev mora biti praviloma zagotovljena v roku 
15 dni, najdaljši rok pa je 30 dni, razen v primeru izrednih 
razmer. Dodatne informacije o univerzalni storitvi pa so na 
voljo tudi na portalu MiPi.

Vir: www.akos-rs.si
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55. obletnica delovanja CUDV Črna 
na Koroškem 
– naše skupno poslanstvo

OBLETNICA  

Peter Svetina, Varuh človekovih pravic

Center za usposabljanje, delo in varstvo (CUDV) Črna 
na Koroškem obeležuje 55. obletnico delovanja. 
Stavba, v kateri deluje CUDV Črna, je bila leta 1903 

namensko zgrajena kot bolnica z 19 posteljami, z operacijsko 
sobo, kopalnico, stanovanjem za zaposlene in dnevnim 
prostorom za rekonvalescente. Takšna je ostala vse do leta 
1927, ko se je povečala na 35 postelj in za dve operacijski 
sobi. Med 2. svetovno vojno je bolnica imela zmogljivost za 
sprejemanje 60 pacientov. Takrat je pomagala pri zdrav-
ljenju partizanskih ranjencev. Po 2. svetovni vojni je bolnica 
postala javna ustanova, namenjena vsem prebivalcem. Leta 
1963 so črjansko bolnico priključili slovenjegraški bolnici 
kot samostojno enoto. 
Bolnico v Črni so formalno ukinili 15. marca 1967, s sklepom 
Delavskega sveta slovenjegraške bolnišnice.
V prostorih črjanske bolnice se je na pobudo takratne 
pomočnice sekretarja za zdravstvo, Zore Tomič, 20. febru-
arja 1968 ustanovil Zavod za delovno usposabljanje mladine 
(ZDUM). V zavod je bilo na začetku sprejetih 85 otrok, zapos-
lilo se je 32 delavcev. Prva ravnateljica je bila ga. Marija 
Štandekar. (Povzeto po znanstveni monografiji Črna na 
Koroškem – Schwarzenbach, Občina Črna na Koroškem, 
2018).
Zavod za delovno usposabljanje mladine Črna na Koroškem 
je leta 1968 pričel z dejavnostjo skrbi za osebe z motnjami v 
duševnem razvoju. Že od samega začetka njegovega delo-
vanja je bila naravnanost takratnega vodstva usmerjena k 
čim večji kakovosti življenja uporabnikov. Zaposlili so se 
ljudje različnih strok, motnja v duševnem razvoju je postala 
središče dela te ustanove. 
Ker živim v Črni na Koroškem že vse od svojega rojstva, 
sem skozi svoje življenje tesno povezana s CUDV Črna. Že 
kot majhna deklica sem mimo te velike stavbe vsakodnevno 
prihajala v vrtec in šolo. Takrat so tukaj živeli pretežno 
otroci, ki so nas opazovali z radovednimi pogledi. V okviru 
šolskega programa smo skupaj imeli organizirane številne 
delavnice, kulturne prireditve in različna srečanja. Na ta 
način so nas naši učitelji in starši naučili strpnosti, medse-
bojnega spoštovanja in sočutja …
V CUDV Črna na Koroškem sem se zaposlila leta 1989.
Leta 1995 se je takratni ZDUM zaradi spreminjanja strokovnih 
vsebin  preimenoval v Center za usposabljanje, delo in 
varstvo. Otroci, ki so po zaključenem programu vzgoje 
in izobraževanja običajno ostajali v centru in se vključili v 

programe Institucionalnega varstva odraslih in programe 
vodenja, varstva in zaposlitve, so odraščali. Po zaslugi takrat-
nega vodstva in zaposlenih je bilo strokovno delo v centru 
vedno izjemno pestro in raznoliko, kar je tudi zaposlenim 
omogočalo strokovno rast in napredek. 
Ravno v tem letu bo stavba bivše bolnišnice dopolnila 120 let. 
V njej biva trenutno 150 oseb z motnjo v duševnem razvoju, 
večinoma starejših, ki bivajo tukaj od svojega otroštva. 
Stavba danes ne dosega ustreznih tehničnih standardov 
za bivanje, zato je čas za iskanje ustreznejših rešitev tudi 
na tem področju.
Zaposleni smo vedno iskali številne možnosti za aktivno 
vključevanje naših varovancev v lokalna okolja in v družbo 
nasploh. Vsa ta leta so jim bile ponujene in organizirane 
različne bogate vsebine s področja izobraževanja, športa, 
kulture, duhovnih in glasbenih vsebin, likovne umetnosti, 
sodobnih tehnologij in še bi lahko naštevala. Ves čas sledimo 
njihovim željam, potrebam in spretnostim. Na ta način jih 
krepimo v njihovi samostojnosti in socialni vključenosti. 
Sledimo njihovim pravicam in jim zagotavljamo podporo, 
da dosežejo čim večjo mero samostojnosti in vključevanja 
v družbo.
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Zanimiva predstava uporabnikov

OBLETNICA  

Dalja Pečovnik, direktorica CUDV                       Foto: FOTOFARBRIK

V vseh teh letih smo sledili tudi različnim možnostim 
zaposlovanja uporabnikov v delavnicah, integriranih 
oblikah zaposlitve, s sodelovanjem s številnimi pomembnimi 
deležniki v lokalnih skupnostih. Dosegli smo pomembne 
premike pri socialnem vključevanju in povezovanju z lokal-
nimi okolji. Naši uporabniki so obiskali številne tuje države, 
dosegali zavidljive rezultate v športu in kulturi. Navezali so 
pomembna poznanstva z najrazličnejšimi osebami širom 
Slovenije in sveta. CUDV Črna je svojo prepoznavnost v 
okolju prepletal vseh svojih 55 let in na ta način tlakoval 
pomembne mejnike v zgodovini socialnega varstva.
Danes želimo vso dragoceno in spoštovano delo preteklih 
generacij še nadgraditi. Stanovalcem naše centralne hiše, 
ki tukaj bivajo že več desetletij, bomo zagotovili vrnitev v 
skupnost, v lokalna okolja, kjer bodo bivali v manjših stano-
vanjskih skupinah in kjer bo način življenja njihova izbira. 
Tukaj bo naše delo naravnano na še bolj osebni pristop 
in spoštovanje zasebnosti vsakega posameznika. Življenje 
posameznika bo organizirano po njegovi lastni meri.
Zavod se je skozi desetletja izjemno dobro povezal z lokalnim 
okoljem in prebivalci Črne na Koroškem, sprejeli so nas 
za svoje prijatelje, sosede in znance. V 55 letih smo skupaj 
doživljali številne dogodke, srečne trenutke, skupaj smo se 
veselili, skupaj smo reševali številne izzive, ki so nastajali v 
našem kraju in okolju.
Črna na Koroškem je skozi desetletja postajala zgled 
odlične prakse medsebojnega povezovanja in sprejemanja 
drugačnosti v širšem pogledu, na nivoju celotne družbene 
skupnosti. Prebivalci Črne na Koroškem so ljudje z velikim 
čutom in empatijo, številne družine so tesno povezane 
z našim delom in poslanstvom. Razvili smo posebno 
medgeneracijsko sodelovanje in medsebojno pomoč ter 
smo si bili vedno pripravljeni prisluhniti pri številnih izzivih, 
ki so se odpirali na naših skupnih poteh. 
Danes sledimo sodobnim trendom deinstitucionalizacije, 
ki jim razvite sosednje države sledijo že več desetletij. Na ta 
način želimo osebe, ki živijo v institucijah, nekatere že dolga 
desetletja, podpreti pri njihovi samostojnosti in zagotavljanju 
življenja, ki si ga želi vsak posameznik. To je način življenja, 

ki omogoča zasebnost, izražanje lastnih želja in pravico do 
podpore v skupnosti.
V letu 2023, ko CUDV Črna praznuje svoj 55. jubilej, smo 
vstopili v leto velike prelomnice delovanja našega centra, saj 
ravno zaključujemo izvedbo projekta deinstitucionalizacije, ki 
je financiran s strani Evropskega socialnega sklada, Evrops-
kega sklada za regionalni razvoj in proračuna RS.
V tem letu je naša naloga, da poleg enajstih že obstoječih 
stanovanjskih enot vzpostavimo dodatne kapacitete za 
razselitev 100 oseb, ki danes še bivajo v centralni stavbi 
CUDV Črna na Koroškem. Vse te enote so v fazi izgradnje ali 
odkupa in prenove in so vzpostavljene v sosednjih koroških 
občinah. 
Tako se po 55-ih letih CUDV Črna spreminja iz institucio-
nalnega varstva v Center skupnostnih oblik oskrbe, ki bo 
naravnan na delo in podporo posameznikom v skupnosti.
Uporabniki se preselitev izjemno veselijo in jih težko 
pričakujejo. S tem se pričenjajo za CUDV Črna novi izzivi 
na področju dela z osebami z motnjo v duševnem razvoju. 
Ob tej priložnosti se želim zahvaliti našim uporabnikom, 
njihovim staršem, zakonitim zastopnikom in sorodnikom 
ter vsem zunanjim deležnikom, ki z velikim pričakovanjem 
sodelujejo in na ta način pripomorejo, da bo naš cilj dosežen.
Velika zahvala velja predstavnikom MDDSZ, ki nas pri tem 
podpirajo in spodbujajo pri izvedbi pomembne spremembe, 
ki sledi dvigu kakovosti življenja ranljivih skupin populacije 
na nivoju Republike Slovenije.
Posebno zahvalo pa naj namenim tudi našim zaposlenim, ki 
so v 55-letni zgodovini CUDV Črna prispevali svoj dragoceni 
trud k našemu delu. Zaposleni v CUDV Črna na Koroškem so 
pomemben člen v zgodbi napredka stroke socialnega varstva 
v naši družbi, saj je njihov strokovni in človeški prispevek 
veliko poslanstvo, s katerim so bo Center za usposabljanje, 
delo in varstvo Črna na Koroškem zapisal v zgodovino social-
nega varstva v širši družbeni skupnosti.

Dalja Pečovnik, direktorica CUDV
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Na pobudo enega dolgoletnih dejavnih članov krajevne 
skupnosti Črna na Koroškem, Marijana Lačna, smo se 
za bralce Črjanskih cajtng spomnili dogodkov izpred 

dvajsetih let. Takrat je bil župan naše občine Janez Švab, 
v parlamentu pa je Koroško zastopala članica LDS, IRMA 
PAVLINIČ KREBS. Povabili  smo jo na pomenek. 
Vendar bomo prej posegli daleč nazaj v zgodovino našega 
kraja.

Stoletja nazaj je bila cesta čez Sleme in naprej v Železno Kaplo 
glavna prometna pot naših prednikov. Povezave po Mežiški dolini 
ni bilo do začetka 18. stoletja (do leta 1720?), samo reka Meža se je 
prebijala skozi ozko sotesko. Zato so naši kraji bili do koroškega 
plebiscita, leta  1920, prometno povezani s Šaleško dolino in naprej z 
avstrijsko Koroško. Tudi upravno. Skozi Črno je bila  znana trgovska 
pot iz Savinjske doline na vsakoletni živinski sejem v Železno Kaplo. 
V srednjem veku je tekla zelo obiskana tudi božja pot vernikov, ki 
so popotovali v Compostelo v Španiji, eno največjih romarskih 
središč kristjanov … V prvi polovici prejšnjega stoletja so Črnjani 
dobivali pridelke (npr.: tudi prvi regrat, prve češnje, drugo sadje, 
žganje …), saj je v Črni zaradi rudnika število prebivalcev vztrajno 
naraščalo. V Črno so se tudi priseljevali predvsem iz Šaleške in 
Savinjske doline. 
Z razvojem industrializacije naše doline so se prebivalci Črne vse 
bolj povezovali navzdol po dolini. Za cesto čez Šentvid pa tudi 
niso imeli interesa tisti, na katere smo bili prometno vezani. Za 
neasfaltirano, ozko, domala neprevozno cesto je postala Črna 
‘mrtev prometni žep’. Zato je postala sodobna, asfaltirana cesta 
Črna–Šoštanj za prebivalce Črne dolgoletna želja in potreba, da 
se odpremo v svet po bližji poti. 
S širjenjem stanovanjske gradnje, predvsem z bloki in stolpnicami 
v Rudarjevem, smo poleti pogosto ostajali brez pitne vode. Dolgo 
vrsto let smo si prizadevali, da bi v okolici našli dovolj močan izvir. 
Sodu je izbila dno študija, ki je potekala v času po zaprtju rudnika 
Mežica in je dokazovala, da pijemo Črnjani s težkimi kovinami 
onesnaženo vodo. 
Črna je dobila prvo asfaltno prevleko daljnega leta 1961 (ali 1962). Po 
40-tih letih je bila  infrastruktura, kanalizacija, vodovodna napel-
java … povsem dotrajana, asfalt uničen, ponekod prav nevaren …
To so bili trije ključni pereči problemi, ki so v tistem času pestili 
prebivalce Črne.

Zdaj pa dajemo besedo IRMI PAVLINIČ KREBS.
Takole se je spominjala tistih časov.   
Bilo je leta 2000. Bila sem zaposlena kot načelnica upravne enote 
Ravne na Koroškem. Imela sem veliko stikov z ljudmi in tudi sicer 
sem bila družbeno dokaj angažirana. Povsem brez izkušenj sem pa 
bila v politiki. In so me iz LDS začeli nagovarjati, da bi kandidirala 
za poslanko v DZ. Izzivov se v življenju nikoli nisem bala. Doma smo 
se pogovorili in sprejela sem kandidaturo. Takrat je vodil LDS dr. 

Glas Korošcev v Ljubljani

Janez Drnovšek. Kot izjemen državnik in vključujoč politik je užival 
široko podporo in izvoljenih je bilo veliko poslancev iz njegove 
stranke. Tudi meni se je uspelo prebiti kot poslanki v parlament 
za obdobje od 2000 do 2004.
Z dr. Drnovškom sva se zelo lepo razumela. Skrajno sem bila 
presenečena, ko me je, brez političnih izkušenj, predlagal za 
podpredsednico državnega zbora. Nekaj je bilo negodovanja drugih 
poslancev, bolj zaslužnih, starejših … Taka kot sem, prizadevna 
in sodelovalna, sem imela dobre odnose z ministri. Doma sem 
navezala stike z župani vseh 12 koroških občin, se sestajala pred-
vsem z bližnjimi župani Črne, Mežice, Prevalj in Raven. Skrajno 
pomembno se mi je zdelo, da sem njihov glas v Ljubljani, ne samo 
glas, da na pristojnih ministrstvih z župani tudi kaj ‘opravimo’. 
Na Ravnah sem imela poslansko pisarno, tudi preko nje pa veliko 
stikov z ljudmi s Koroške.

Župani so mi predstavili probleme in skupaj smo našli  argumente, 
na katerih sem utemeljila naše potrebe. Z dr. Drnovškom in z vsemi 
ministri: Janezom Kopačem, Tejo Petrin in drugimi smo imeli 
skrajno korektne odnose.  Ker sem znala na osnovi argumentov 
obrazložiti potrebe  naših krajev, se je našel tudi denar.  Leta 2004 
sem pripravila poročilo poslanke, iz katerega je razvidno, kaj smo si 
skupaj z našimi župani zastavili in izpeljali. Poročilo je sestavljeno 
po področjih: področje prometa, gospodarstva, notranjih zadev, 
obrambe in zaščite, pravosodja, okolja in prostora, kmetijstva in 
gozdarstva. 
Če se osredotočim na to obdobje, smo dobili denar za področje 
prometa za občino Črna: 
cesta Poljana–Črna na Koroškem: 210 mio SIT
za Center Črne: 10 mio SIT
cesta Črna–Šentvid–Šoštanj: 1.2 mlrd SIT
Meža (most) v Koprivni: 6 mio SIT 
Javorski potok (most) v Črni na Koroškem: 6 mio SIT
Za rekonstrukcije lokalnih cest je Črna dobila denar za ceste:
Črna na Koroškem–Lipold–Podovšovnik: 16 mio SIT
Črna na Koroškem–Topla karavla: 6 mio SIT

Irma Pavlinič Krebs
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Področje izboljšanja ukrepov stanja okolja:
25 mio SIT v letu 2001 je bilo zagotovljenih za izdelavo Primerjalne 
študija onesnaženosti okolja v Zgornji Mežiški dolini v letih 1989 
in 2001. V letu 2003 so bili znani rezultati izvedenega projekta. 
Z ukinitvijo primarne dejavnosti pridelave svinčeve rude je bil 
storjen pomemben obrat, a so se težke, zdravju škodljive snovi 
(svinec, cink, kadmij) pojavljale v cestnem prahu, v zemlji, v 
podstrešnem prahu, in kar je najhuje, v pitni vodi. Na občini 
Črna so pripravili seznam ukrepov za izboljšanje stanja v okolju.
V proračunu za 2004–2005 smo uspeli zagotoviti državna sred-
stva za izvedbo najnujnejšega ukrepa, to je bila zagotovitev zdrave 
pitne vode. Tako je Ministrstvo za okolje in prostor v celoti 
zagotovilo državna sredstva v višini 120 mio SIT za izgradnjo 
vodovoda iz vodnega vira v Topli. Danes lahko povemo, da je 
takratni projekt vseboval tudi preskrbo vode za Mežico, četudi 
se je vedelo, da gre za Črno.  Oskrba z vodo je namreč v domeni 
občin, kar pa občina Črna sama tega ne bi zmogla. Zato je bil 
to ‘medobčinski projekt’ in kot tak je lahko pridobil državna 
sredstva.
10 mio SIT je za področje športa občina Črna pridobila v letu 
2004 za vzdrževanje smučišča in za vzdrževalna dela v domu 
na Peci v višini 3 mio SIT.
Za področje okolje in prostor iz sredstev Stanovanjskega sklada 
RS, katerega namen je zagotoviti sredstva za gradnjo neprofitnih 
in socialnih stanovanj, je občina Črna dobila sredstva v višini 92 
mio SIT za nakup 11 stanovanj.
Kmetijstvo in gozdarstvo.  545 kmetov v Mežiški dolini je v tem 
obdobju pridobilo 750 mio SIT nepovratnih sredstev za inovacije, 
subvencije in premije v kmetijski dejavnosti.
S sodelovanjem z dobrimi župani, koroško trmo in prizadev-
nostjo smo bili slišani in uspešni. Želela sem si, da so tudi naši 
konci, predvsem tisti ‘pozabljeni’, prepoznani kot pomembni za 
skladen razvoj države. Predvsem sem vedno poudarjala, da si 
tudi naši ljudje zaslužijo vsaj približno enake pogoje za življenje 
kot drugod v Sloveniji.

Ob koncu svojega mandata sem v imenu stranke javno zagovarjala 
stališče, da je treba nujno sprejeti zakon, ki bi popravil krivice 
izbrisanih – kot prejšnja načelnica upravne enote sem bila pozna-
valka teh razmer. Kot pravnica in borka za človekove pravice 
sem vedela, če krivic ne bomo Slovenci popravili sami, nam 
bo to naložilo Evropsko sodišče, kar se je tudi pozneje zgodilo. 
Vendar za popravo krivic ni bilo prave politične volje. Klub temu 
sem si vztrajno prizadevala, da bi popravili  krivico tej manjšini. 
S tem sem tvegala svoj drugi poslanski mandat. Spomnim se, da 
so me mnogi opozarjali, da sem ogromno naredila, zakaj se zdaj 
izpostavljam, da me bo to stalo mandata. Mene se opozorila niso 
dotaknila, čeprav sem se zavedala, da imajo prav. Vedno sem si 
v življenju prizadevala za tisto, v kar sem verjela in kar se mi je 
zdelo prav in pravično. Zato pa lahko mirno spim. Ob novi volilni 
kampanji so se celo pojavili neki letaki, ki so me označili, kaj vse 
hočem za izbrisane, za ‘naše’ ljudi pa ne … To je pač politika. 
Takrat so me klicali kar ‘izbrisana’. Mandata nisem ponovila.

Po koncu mandata sem se vrnila k svojemu poklicu in sem bila 
odvetnica. Res so me v letih 2008 nagovorili, da sem prevzela 
vodenje Ministrstva za javno upravo. Tudi kot ministrica sem se 
trudila po svojih najboljših močeh. Imeli pa smo kot vlada veliko 
smolo, saj smo mandat pričeli v času najhujše finančne krize in 
je bilo reforme in izboljšave zalo težko izpeljati.
Od leta 2011, ko sem končala svoj zadnji politični mandat, sem 
poklicno odvetnica, predvsem pa babica svojim štirim prečudo-
vitim vnukom.

Irma Pavlinič Krebs! Nismo se zmotili, Črnjani, ko smo vas podprli  
kot kandidatko za poslanko.
Še kako ste bili v parlamentu glas Črne in Koroške! Izjemno ste bili 
prodorni, osebno angažirani. Probleme Koroške ste znali argu-
mentirati, prepričljivo predstaviti soodločujočim in uspešni ste 
bili pri reševanju naših težav. Pri tem je imela prednost dobrobit 
Koroške, posebej Črne, zavzemanje za človekove pravice. To je šlo 
tudi na račun vaše politične kariere. Ostali pa ste zvesti temu, 
kar se vam je zdelo prav in pravično. Kot taki ostajate zgled vsem 
politikom, predvsem pa predstavnikom Koroške.
Ogromno sredstev ste pridobili za naš kraj. Veliko vprašanje je, 
kako in kdaj bi odpravili naše velike probleme, če se ne bi vi kot 
poslanka tako močno osebno angažirali. Da to drži, priča ostro 
retorično vprašanje takratnega predsednika vlade, ki vam je nekoč 
zabrusil: »A ti misliš pa ves denar spraviti na Koroško!?« 
Še zdaj imamo izhod v svet preko Šentvida, še pijemo najbolj 
kakovostno vodo izpod Pece in se ponašamo z urejenim centrom 
Črne, naši mostovi so za sto let, vlečnica še dela … Hvala vam.
Z vašo pomočjo smo takrat lahko postavili temelje za nadaljnji 
razvoj in napredek našega kraja.

Marta Repanšek

Tedaj je bil župan občine Črna na Koroškem Janez Švab. 
»S poslanko Irmo Pavlinič Krebs sva nenehno kontaktirala, ko 
sem ji predstavljal probleme, ki smo jih občutili v naši občini. 
Na osnovi teh pogovorov je učinkovito pridobivala sredstva za 
urejanje naših težav. Poleg tega nam je odprla veliko vrat, tako 
da so bil v Črni: dr. Drnovšek, ministri Podobnik, Janez Kopač, 
Jakob Presečnik, Pavle Gantar in drugi. Vsakemu smo predstavili 
naše probleme in pridobili smo sredstva za njihove rešitve.
Tako smo pridobivali sredstva z vseh področij (ministrstev). 
Med drugimi smo rešili tri največje probleme, ki smo jih imeli 
prebivalci Črne: problem pitne vode, asfaltirana in razširjena je 
bila cesta Črna–Šoštanj in narejena rekonstrukcija infrastruk-
ture centra Črne. Poleg tega smo dobili še sredstva za razvoj 
na več področjih. Naj povem še to, da nam je Irma Pavlinič 
Krebs kot odvetnica velikokrat pomagala pripraviti zahtevne 
občinske odloke.
Ni znala reči ‘nimam časa’, niti ‘tega se pa ne da’. Bila je ena 
redkih politikov, ki sem jih v osmih letih županovanja spoznal, 
ki je zaznala probleme in vedno našla rešitve zanje. Kot taka je 
ogromno storila za Črno.«
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Mirko Kaker

Fajn je delati z dobro usposobljenim 
moštvom

INTERVJU 

Gorska reševalna služba opravlja humanitarne naloge 
javnega pomena: zaščito, reševanje in pomoč v 
gorskem svetu ter ob naravnih in drugih nesrečah, 

ko so ogroženi varnost, zdravje in življenje ljudi. V teh 
prostovoljnih vodah že dolgo deluje 57-letni Mirko Kaker, 
reševalec, inštruktor - gorski reševalec, alpinist in načelnik 
GRS Koroška. Za prizadevnost, odgovornost, strokovnost 
in predanost pri pomoči v različnih reševalnih in iskalnih 
akacijah je marca letos za svoje večletno aktivno delovanje 
prejel bronasti znak Civilne zaščite. Za bralce Črjanskih 
cajtng je povedal nekaj o sebi, več pa o delu GRS in spustih 
izpod Raduhe.

Lepo priznanje, čestitke! Namenjeno je tebi, ne GRS, in 
sicer za dolgoletno aktivno dejavnost pri reševanju in 
pomoči drugim. Koliko let si že vpet v GRS?
Pri GRS sem že od leta 1997, ko so nas nekaj aktivnih alpi-
nistov (Matjaža Šerkezija, Edija Krebsa, Uroša Podovšovnika 
in mene) povabili v svoje vrste, ker so potrebovali mlajše 
člane. Dobro smo se poznali s starejšimi reševalci, ki so 
nas predlagali, takratni načelnik GRS Franc Telcer pa nas je 
povabil na sestanek in tako smo se pridružili koroškim reše-
valcem. Začelo se je usposabljanje (zaradi časovne stiske je 
Uroš odstopil), najprej smo bili tečajniki, potem pripravniki, 
sledil pa je izpit, ki poteka na državnem nivoju. Čez čas lahko 
postaneš inštruktor in kmalu usposabljaš mlajše kandidate. 
Starejši, ki so pustili del svojega življenja v službi GRS, pa so z 
leti postali naši častni člani, ki občasno priskočijo na pomoč, 
sicer pa se udeležujejo srečanj veteranov GRS na različnih 
lokacijah v Sloveniji. Praviloma naj bi bil kandidat za vstop v 
GRS alpinist z opravljenim izpitom, a ga je težko najti, zato 
stremimo za tem, da dobimo vsaj izkušenega in iznajdljivega 
gornika z voljo in veseljem do tega napornega dela, potem 
pa ga v naših vrstah ustrezno usposobimo.

Koliko je članov v GRS Koroška?
Naša ekipa šteje 35 ljudi, od tega je 25 aktivnih, trenutno 
imamo tri pripravnike. V naših vrstah so trije doktorji: 
Andreja Voler Vačovnik, Jurij Gorjanc in Andrej Miklavžina. 
Nekaj je zdravstvenih tehnikov: Bojan Krznar, Jure in Miha 
Ozimic, Matej Mirkac, Grega Golob. V društvu se lahko 
člani različno usmerijo, tako sta dva reševalca lavinca: 
Milan Plesec in Rajko Kos, kot vodnika reševalnih psov se 
usposabljata vsako leto in njuna psa spadata med vrhunsko 
dobre reševalne pse; Nenad Čmarec, Bojan Krznar, Andraž 
Miklavžina in Andreja Vačovnik Voler pa so reševalci letalci, 
imajo letno in zimsko usposabljanje, poleti pa še dežurstvo na 

Brniku. Pet nas je inštruk-
torjev: Plesec, Mencinger, 
Flis, Čmarec in jaz. Treni-
ramo v Balosu, delovnih ur 
se veliko nabere, vse pa je 
na prostovoljni bazi.

Biti načelnik GRS je 
posebna čast, hkrati pa 
odgovorno delo. Kako ste 
se v vseh teh letih menja-
vali in organizirali?
Za Francem Telcerjem, 
dolgoletnim uspešnim 
načelnikom, je prevzel to vlogo Franc Oderlap. Ko se je 
smrtno ponesrečil pod Manaslujem, ga je zamenjal Peter 
Naglič, za njim je bil načelnik Hubert Enci, zdaj pa sem jaz že 
drugi mandat. Ob sebi imam dober tim članov (namestnika, 
vodjo inštruktorjev, skrbnika reševalne opreme, gospodarja 
zavetišča, skrbnika vozil) in tako lažje organiziramo delo. 
Problem pri izvedbi akcij je med tednom, ko so reševalci v 
službi, moramo pa dobiti pet ali šest ljudi. Če je lepo vreme, 
vskoči helikopter in je reševanje hitro opravljeno, ob slabem 
vremenu pa je težje. Veliko je odvisno od tega, kako ima član 
odsotnost z dela rešeno pri firmi, kjer je zaposlen.

Vaše delo ni samo reševanje z gora. Katere so vaše podobne 
aktivnosti?
Priskočimo na pomoč, ko nas ljudje potrebujejo. Območje 
Koroške je veliko. V manjšem kraju se vsi poznamo in ni 
problema, če pokliče kmet in prosi za pomoč pri reševanju 
ovac, ki so mu zbezljale v steno. Ali pa je v Bistri bik zbezgal, 
zato smo ga skupaj z lastnikom reševali z Bele peči. Gasilcem 
smo po hudi nevihti pomagali pokrivati strehe. Tu so še 
razne iskalne akcije, ko se pridružimo iskanju ljudi. Veliko pa 
delamo na vzgoji in izobraževanju, ko se udeležujemo šol v 
naravi, da osnovnošolcem predstavimo naše delo in opremo, 
jih učimo preživetja v naravi, najbolj zanimiv pa jim je prikaz 
iskanja pogrešane osebe v snegu s pomočjo lavinskega psa.

Kako ste financirani? 
Financira nas Uprava za zaščito in reševanje, sredstva dobi-
vamo po normativih, normativ naše postaje je 22 ljudi, šteje 
pa se število akcij in velikost področja, ki ga pokrivamo. 
Nekaj denarja dobimo od občin, sponzorjev in donatorjev, 
kar nekaj sredstev pa se nabere s podarjenim delom dohod-
nine. Očina Črna nam nudi ogrevane prostore, vozila pa 
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Spust izpod Raduhe 2023

Vaja na Peci

INTERVJU

smo dobili na več načinov: toyoto od GRZS, motorne sani 
smo si sami kupili, dachio pa smo najprej imeli eno leto v 
najemu, kasneje pa smo jo odkupili po ugodni ceni. Tehnično 
in zaščitno opremo nam nabavlja GRZS; kar je nad norma-
tivom, pa financiramo iz našega denarja. In smo zadovoljni!

Zadnje čase se veliko govori o neodgovornih in naivno 
opremljenih planincih, ki se jim zaradi slabe pripravljenosti 
in naivnosti pripeti nesreča. Ste imeli že kak tak primer?
Na srečo ne. Res si ne predstavljam, kaj bi se naredilo s 
planinko, ki gre pozimi na Peco ali Uršljo v pajkicah in z mini 
nahrbtnikom, pa si zlomi nogo. Da pridemo do nje, lahko 
traja dve, tri ure, do takrat pa je lahko že kritično podhla-
jena. Koroške gore sicer niso najvišji vršaci, a tudi znajo 
pokazati zobe. Uršlja gora je najnižja med njimi, a najbolj 
oblegana, zato se tudi tam kaj zgodi, kot je bila nesreča 
turnega smučarja pod Šmohorico, ko ga je potegnil plaz, 
a ga na srečo tudi izvrgel. Ta nezgoda na začetku sezone 
turnega smučanja je kar malo streznila smučarje, da niso 
brezglavo rinili v gorske žlihe. 
Člani naše postaje sodelujemo tudi pri varstvu udeležencev 
na trailih in gorskih maratonih, ki so zadnje čase tako 
popularni: pri črjanskem K24 ultra trail, pri Dixijevem EVS 
-u Tudi tu, na srečo, do sedaj ni bilo kake večje nesreče, 
po mojem mnenju pridejo ljudje na ta tekmovanja dobro 
pripravljeni. Se pa kdaj kdo preceni, kot na primer tekač na 
maratonu K24, ki je dobil take krče v mišicah, da so mu noge 
popolnoma odpovedale, zato smo mu pomagali spustiti se 
s  Komna. Med kolesarji, glede na njihove divje spuste, tudi 
ni velikih nesreč. 

Ena bolj zabavnih akcij GRS, v sodelovanju z AK Črna, pa je 
spust izpod Raduhe. Letos je bil že 60. po vrsti. Kakšni so 
bili ti smučarski spusti nekoč in kaj vse se je spremenilo 
do danes?
Morda so te tekme celo starejše, a ko sem brskal po arhivu, 
sem ugotovil, da nekaj dokumentov manjka. Včasih so bile 
bolj klasično smučarske, udeleženci pa ne nujno planinci, na 
plazu pod Malo Raduho so namreč nekoč trenirali smučarji 

SK Črna. Spust je bil v nekem obdobju pod Kovačevo oz. 
Mihovo smerjo, nekaj let se je spuščalo izpod Laneža, že dolgo 
pa je na zdajšnji lokaciji: s skale se najprej oba udeleženca 
abzajlata, pod steno si nadeneta smuči in nahrbtnik ter 
se povezana z vrvjo zapeljeta do cilja. Da bi privabili večjo 
množico ljudi, predvsem turnih smučarjev, ki jih je zadnja 
leta vedno več, smo naredili še vzporedno tekmo, ki ni tako 
težka, malo pa smo se ozirali po podobnih tekmovanjih 
drugod. To je tekmovanje ‘na srednji čas’, kar pomeni, da 
se določi limit proge in potem se izračuna srednji čas 
najhitrejšega in najpočasnejšega para; kdor se mu najbolj 
približa, je zmagovalec. Na tekmah sodeluje od 20 do 25 
navez, v boljših letih jih je bilo tudi 40, a zadnja leta je takih 
tekem po Sloveniji veliko, zato je v našem kotu malo manjša 
udeležba. Gre pa bolj za druženje in zabavo. 

Lahko omeniš nekaj najbolj zaslužnih organizatorjev in 
legendarnih tekmovalcev na spustu izpod Raduhe?
Pri merjenju teh tekem je vsa leta zelo zaslužna ekipa 
domačinov: Jože in Lenka Prevalnik ter Mirč in Ema Pajnik, 
nekajkrat Silva in Leander Fužir pa še kak smučarski sodnik. 
Jeti je povedal, da je bil prisoten 53-krat, tako da je prava 
legenda in bo lahko še marsikaj razložil o zgodovini teh 
spustov izpod Raduhe. Nekaj je bilo legendarnih smučarskih 
navez: brata Karničar, Grega Lačen in Matej Flis, Zdenko 
Žagar in Gusta, zadnja leta ne manjkajo Hercog, Čmarec, 
Maček … Organiziramo in pripravljamo tako reševalci kot 
alpinisti, načelnik AK Črna sem bil tudi jaz in vem, da je 
to delo vseh. Včasih ko še ni bilo mobilnih telefonov, je 
bila izvedba le-tega veliko težja. Ob tej priložnosti se naj 
zahvalim vsem rednim pomočnikom pri izvedbi tega spusta: 
Maliju – Juriju Mavriču, Zdenču Žagarju, Nenadu Čmarecu 
pa mlajšim, kot so Jaroš Zajec …

Keks, spadaš med zavzete, predane in pogumne ljudi, ki jih 
ostali spoštujemo in smo vam hvaležni. Ostanite še naprej 
tako dobro organizirana skupina reševalcev in ob nesrečah, 
ki nikoli ne počivajo, tudi v prihodnje reagirajte hitro in 
premišljeno. Črjani smo ponosni na vas. 

Irena Greiner
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Turistična kmetija Juvan
PREDSTAVITEV TURISTIČNIH KMETIJ  

Turistična kmetija Juvan kraljuje visoko nad Črno, 
na nadmorski višini 1082 m. Je zelo oddaljena od 
urbanega naselja in neskončno sončna. Tako kot celo 

Javorje – zračna in razgledna. Cesta, ki s Slemena pripelje do 
njihove domačije, je od Ciganije prava panoramska poslas-
tica: nad njo se dviguje Uršlja gora, njej nasproti Smrekovško 
pogorje, v daljavi se razteza trizoba Raduha, tik pred cerkvijo 
sv. Magdalene pa pogled ujame še Peco in Olševo. 

»Smo ena manjših kmetij v Javorju,« opisuje Juvanovo 
domačijo mlada Mateja, ki vodi gostinski del, »obdelujemo 
okoli 8 ha travnikov, nekaj imamo tudi v najemu, gozda je 
22 ha, en del kmetije pasemo, drugi del kosimo, imamo 
pretežno krave dojilje, pujse in kokoši. Moški del se ukvarja 
še s sečnjo in spravilom lesa, ženske pa skrbimo za kmetijo 
in turizem. Veliko delamo predelave mesa, glavni poudarek 
je na narezkih, salamah in drugih suhomesnatih izdelkih, 
naša posebnost pa je želodec, Juvanov želodec, sušen na 
zraku. Ta naša specialiteta je popestritev narezka in se je 
pri gostih kar prijela. Turistom nudimo kosila, jedi na žlico, 
tudi kaka torta se speče, pač odvisno od povpraševanja. 
Trenutno je največje povpraševanje po narezkih, v kompletu 
s skuto in kruhom iz krušne peči, in ljudje so s to ponudbo 
zelo zadovoljni. Veliko zelenjave sami pridelamo, govedina 
je stoprocentno domača, tudi večina svinjine, včasih pa kaj 
dokupimo.«
Kvaliteto njihovih mesnih izdelkov potrjujejo priznanja, ki 
visijo na steni gostinskega lokala, največ jih je za domači 
želodec in salamo.
»Ideja o turistični kmetiji je padla leta 2016, že prej smo 
imeli narejen večnamenski prostor za goste (za 45 ali malo 
več ljudi), a ga še nismo uredili in uporabljali. Začeli smo z 
narezki in ko smo uredili vso dokumentacijo, smo lahko čez 
leto dni turistični del odprli. Toda ko smo ‘orng zaštartali’, 
nas je zaustavila korona! Pa smo se morali znajti po svoje, 
predvsem s peko kruha.«
Na kmetiji živijo tri generacije: dedi Štefan, bica Cvetka, njen 
brat Joza, ‘ta mlada’ sta Mateja in Blaž ter njuna otroka Mia 
in Pia. Mateja prihaja s Šmarij pri Jelšah, je inženirka kemije, 
a dolgo ni našla ustrezne službe, s tem se je nato sprijaznila 
in se zato posvetila delu na turistični kmetiji.
»Šnops kuhamo sami, ponujamo pa tudi kisli in sladki mošt, 
breskov in jabolčni sok, kake likerje, na primer borovničevec 
in orehovec, in nad vsem tem so gostje navdušeni, saj 
znajo ceniti prvinskost narave. Ljudje, ki prihajajo k nam, 
so večinoma domačini, Korošci, nekaj jih je bilo iz Avstrije, 
Štajercev je manj.«
Prenočišč še nimajo, a so v planu. »Imamo namen obnoviti 
staro bajto, dovoljenje je že pridobljeno, a se nikamor ne 
mudi, še vedno smo radi v stari hiši, tam je krušna peč, 

tako da se ne moremo kar posloviti od nje. Pri prenovi pa 
bomo zagotovo ohranili njeno zunanjost. Ja, na kmetiji je bilo 
življenje v preteklosti vse prej kot rožnato. Zaradi strmih 
pobočij in pomanjkanja mehanizacije so vso delo opravili 
na roke. Ker je bilo v družini veliko otrok, je bilo potrebno 
nahraniti veliko lačnih ust. Vsi otroci so pomagali pri delu, 
pasli živino, hodili v »tavrh«. Bratje in sestre so si ustvarili 
družine in tako je po smrti očeta najmlajša Cvetka prevzela 
skrb za kmetijo in si tu ustvarila družino. 
Na kmetiji še stojita stara bajta in hlev, katerih zgodovina 
sega tudi 150 let v preteklost.«
»Kuhava z bico Cvetko, ki me je naučila kuhe tipičnih 
koroških jedi, na primer  kločevih nudlnov, in peke v krušni 
peči, nekaj kuharskega znanja sem imela že prej, malo pa sem 
se natrenirala kar sama. Za zaključene družbe pripravimo 
standardne plošče, ki jih popestrimo s kločevimi nudlni, 
skutinimi štruklji in grumpi. Pri predelavi mesa smo vsi v 
akciji in ko so koline, pride še kdo od znancev pomagat.«

»Kmetija laufa, ker vsi delamo in ker dovolj pridelamo doma,« 
ugotavlja Mateja, »res je gostinstvo dodatna dejavnost, ki 
prinaša več dohodka. Manj pa je prostega časa, ker so še 
druga dela: vrt, rastlinjak, hlev, drva napravljati … Ampak če 
poprime za delo cela družina, zmoremo. Dopust si vedno 
privoščimo, tako morje kot toplice, z bico in dedijem se 
namreč lepo izmenjujemo pri odsotnosti s kmetije.«
Zagnana, a prijazna mlada gospodarica še dodaja: »Jaz sem 
tista, ki sprejema telefonska naročila in dostavlja narezke 
v dolino. Pa še podatek za uporabnike mobilnih telefonov: 
signal je, mobitel vleče, imamo wi-fi. To večinoma turisti 
hočejo, čeprav hkrati izjavljajo, da so prišli iskat mir in tišino.« 
Smeh.
Pred nekaj leti so obudili jajčarijo, tako da se v Javorju, odkar 
so pri Podkržniku zaprli gostilno, spet obuja ta stari običaj. 
In če bodo fantje letos spet pobirali jajca, bodo Juvanovi z 
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veseljem spekli šnite in naredili obložene kruhke ter gavdo.
Zdaj pa, bralci Črjanskih cajtng, brž v avto in na izlet v Javorje! 
Iz Črne je preko Slemena 18 km, del cest ni asfaltiranih, iz 
Črne preko Dretnikovega sedla pa je 10 km lepe asfalti-
rane ceste in po njej Javorci najraje vozijo. Priporočam pa, 
da del poti prepešačite in uživate v izjemnih razgledih. In 
občudujete samotne kmetije, ki tam gori dandanes niso 
več samotne. Od Slemena do Juvana je 6 km lagodne hoje. 
Označenih pohodniških ali planinskih poti ni, so pa stare 
steze in kolovozi, na primer od Gotovnika dol do Mlakužnika, 
pač strmina, a se da priti. Javorje pa je tudi koroška poslas-
tica za kolesarje. 
Prej pa seveda pokličite simpatično Matejo, da preverite 
Juvanovo kulinarično ponudbo.

Irena Greiner

Gradovi kralja Matjaža 2023
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Boris Keber
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Povzetek delovanja Smučarskega 
kluba Črna v sezoni 2022/2023

Miha Oserban in njegov trener Tadej Ameršek

Smučarska sezona 2022/2023 se počasi zaključuje. 
Sezona je bila ponovno pestra, tokrat ne zaradi 
pandemije, temveč zaradi pomanjkanja snega v 

začetku zimske sezone.
Kljub temu so se trenerji skozi zimsko sezono odlično 
prilagajali danim pogojem in kot vedno poiskali dobre proge 
za treniranje. Smučišče v Črni na Koroškem smo lahko 
začeli uporabljati konec januarja, zaradi tega smo morali 
začetne treninge izvajati na tujih smučiščih (Hintertux, 
Stubai, Weinebene …). 
Spremenjeni zimski pogoji povzročijo višje stroške za klub 
in starše, v kolikor želimo, da se program zimskih treningov 
izpelje po začrtani poti.
Kot vsako leto smo tudi zadnjo sezono v klubu organizirali 
številna tekmovanja za vse starostne kategorije. Tako smo 
speljali tekme Koroškega pokala za najmlajše, regijske tekme 
za skupino U 10. V začetku meseca aprila smo na smučišču 
Peca organizirali člansko državno prvenstvo v hitrih disci-
plinah in alpski kombinaciji, ki so štele tudi v FIS razvrstitvi. 
Organizacija omenjenih tekem, še posebej državnih ter FIS, 
so zelo zahteven zalogaj, ki jih brez pomoči članov kluba, 
aktivnih staršev, sodnikov, časomerilcev in vseh ostalih 
prostovoljcev za pripravo proge ni mogoče izpeljati. Na tem 
mestu bi se še posebej rad zahvalil vsem, ki so pomagali, 
da smo državno prvenstvo na Peci izpeljali na visokem 
nivoju. Naj samo omenim, da je na eni tekmi na Peci aktivno 
sodelovalo preko štirideset prostovoljcev, izpeljali pa smo 
tri takšne tekme in uradni trening.
Sezono smo začeli z jasno zastavljenimi cilji v vseh starostnih 
kategorijah. Dobro smo zastavili plan dela, prav tako smo 
imeli dobro zastavljeno finančno konstrukcijo in tako sezono 
zaključujemo znotraj finančnih okvirjev.
Na domačem smučišču so nam bili ponovno omogočeni 
odlični pogoji. Velika zahvala gre pri tem županji ge. Romani 
Lesjak, ki že vrsto let omogoča, da lahko člani našega kluba 
nemoteno trenirajo izven obratovalnega časa smučišča, ter 
vodji smučišča Blažu Jelenu za vso koordinacijo ter skrb, 
da je smučišče kvalitetno pripravljeno za treniranje. Smo 
eden redkih klubov v Sloveniji, ki ima tako kvalitetne pogoje 
v domačem kraju. Slednje je neizmerna prednost za člane 
našega kluba.
V klubu delujemo v naslednjih starostnih skupinah:
Skupina U8 – vključenih je osem članov, trenerka Alenka 
Vasl. Prvi letošnji trening na snegu so opravili na avstrijskem 
smučišču Weinebene. V nadaljevanju sezone so treninge 
podobno kot v preteklih letih opravili na domačem smučišču 
v Črni. Skupaj so tekmovalci opravili 21 treningov na snegu, 
udeležili so se vseh 5 tekem za Koroški pokal.

 ŠPORT 

Skupina U10 – vključenih je šest članov, trenerka Saša Kumer 
(na začetku sezone je z njimi sodelovala Urška Kompan). 
Tudi ta skupina je prve letošnje zavoje opravila na avstrijskih 
smučiščih, kasneje pa na odlični snežni podlagi v Črni na 
Koroškem.
Tekmovalci v skupini U8 in U10 so tekmovali na tekmah 
Koroškega pokala. Nekateri so v skupnem seštevku dosegli 
vidnejše rezultate: 
1. mesta sta v svojih kategorijah dosegla Neža Pavše in Lukas 
Laznik; 
2. mesta so v svojih kategorijah dosegli: Filip Kert, Jera Štern, 
Anže Pavše in Lara Jug Kumer. 
Poleg tega je na regijskih tekmah tekmovalka skupine U10 
Neža Pavše dosegla odlične rezultate, 1. mesto v svojem 
letniku oz. skupno 4. mesto.
Skupina U12 – skupina šteje pet članov, trenirajo pod 
vodstvom trenerja Gala Oderlapa. Prvi smučarski treningi 
na snegu so bili opravljeni že v mesecu novembru na lede-
niku Molltaler. Tekmovalna sezona se je pričela v sredini 
januarja. Tekmovalci so se udeležili 6 regijskih tekem, na 
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katerih so tekmovali zelo dobro, bi pa v skupni razvrstitvi 
izpostavili naslednji odlični uvrstitvi: 1. mesto Maks Franc 
Doler ter 5. mesto Vita Gorza (2. mesto v svojem letniku).  
Tekmovali so tudi na 4 državnih tekmah. Odlične rezultate 
je v tej skupini dosegel Maks Franc Doler, in sicer 1. mesto na 
mednarodni tekmi za pokal Roka Petroviča ter 1. mesto na 
tekmi Mini Vitranc, kar mu je omogočilo, da je lahko smučal 
kot predtekmovalec na 48. Pokalu Loka.
Skupina U14/U16 – v najstarejših starostnih skupinah 
otroškega smučanja imamo sedem članov, trener skupine 
je Blaž Jelen, kondicijske priprave je vodila Jera Kompan. 
Prve snežne treninge so opravili konec septembra v snežni 
dvorani na severu Nemčije, nadalje so se treningi izvajali na 
ledeniku Stubai. Omenjeni skupini sta imeli 109 smučarskih 
dni (skupaj treningi in tekme). Člani omenjene skupine so 
tekmovali na regijskih, državnih ter tudi mednarodni tekmi. 
Na državnih tekmah je dosegal odlične rezultate Urh 
Rebula, in sicer eno 3. mesto ter štiri 4. mesta, kar mu je 
omogočilo udeležbo na tekmi mednarodnega mladinskega 
smučarskega tekmovanja Pokal Loka. 
Na regijskih tekmovanjih sta bila z dobrimi rezultati v svojih 
starostnih kategorijah v skupnem seštevku zelo uspešna 
Urh Rebula na 4. mestu (1. mesto v svojem letniku) ter Metka 
Osojnik na 5. mestu (4. mesto v svojem letniku).
FIS ekipa – Miha Oserban je po uspešno opravljenih kondi-

cijskih pripravah ter smučanju v pripravljalnem obdobju 
pričel s tekmovanjem konec meseca novembra. Skupno se 
je udeležil preko 40 tekmovanj, vrhunec letošnje sezone je 
bil konec januarja, ko se je z odličnimi uvrstitvami prebil na 
EYOF – največji športni dogodek za mlade evropske šport-
nike.  V veleslalomu je Miha pokoril vso konkurenco in z 
izjemno vožnjo osvojil zlato kolajno. Miha je nastopil tudi 
na tekmah najvišjega ranga, in sicer na članskem svetovnem 
prvenstvu v Franciji v ekipni tekmi ter tudi kot pred-
tekmovalec na tekmi svetovnega pokala v Kranjski Gori. 
Uspešno sezono je zaključil s tekmami državnega prven-
stva na Peci. Poleg tega je Miha v letošnji sezoni vrhunsko 
tekmoval na številnih mednarodnih tekmah in si s tem 
pridobil neprecenljive izkušnje. ČESTITKE!
Vse preostale rezultate v letošnji sezoni si lahko ogledate 
na spodnji povezavi.
https://www.fis-ski.com/DB/general/athlete-biography.
html?sectorcode=AL&competitorid=269594
Seveda pa naši člani ne spijo niti v poletnih mesecih oz. v 
obdobju, ko ni snega. Pripravljalno obdobje je za njih zelo 
pomembno. Treningi v tem času potekajo v športni telovad-
nici ter na športnem stadionu pod vodstvom kondicijskih 
trenerjev.
Starejše starostne skupine se v pripravljalnem obdobju 
udeležujejo tudi večdnevnih poletnih kampov pod vodstvom 
strokovnih trenerjev, enega takšnih bomo organizirali tudi 
v našem klubu.

U8, U10

U12
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Delo Društva za ohranjanje lovske 
kulture Črna na Koroškem

Društvo je bilo ustanovljeno na ustanovni seji 19. 12. 
2014 pod imenom Lovsko gojitveni bazen Črna; leta 
2015 z združitvijo treh lovskih družin LD Bistra, LD 

Koprivna - Topla in LD Pogorevc, ki so vse v občini Črna na 
Koroškem, pa smo se preimenovali v Društvo za ohranjanje 
lovske kulture Črna.
Društvo šteje 180  članov, ustanovili smo se predvsem za 
ohranjanje lovske kulture, ki je v naših krajih zelo dobro spre-
jeta. Poudarek dajemo vsakoletni izvedbi lovskega tabora za 
petošolce osnovne šole Črna. Izvedemo občni zbor z dobrim 
kulturnim programom. Odlično deluje sekcija rukačev, saj 
tam dosegamo zelo dobre rezultate na državnem nivoju 
kakor tudi v mednarodnem merilu; naš rukač je bil tretji na 
evropskem prvenstvu. Lansko leto je bil Franz Hirm drugi 
na 15. državnem prvenstvu ter letos dosegel 3. mesto na 
16. državnem prvenstvu; s tem se je uvrstil na evropsko 
tekmovanje, ki bo potekalo 20. aprila na Češkem v mestu 
Brno. Vsako leto se prijavimo na državno tekmo v oponašanju 
jelenjega ruka. Prioriteta so tudi lovske maše, ki jih izvedemo, 
če nam razmere to dopuščajo (korona).
Imamo pa tudi odlične pisce lovskih pripovedi in pesmi, 
eden zelo znanih članov je Stanko Grl.
Vsako leto izvedemo izlet na drugi največji lovski sejem v 
Salzburg, kjer izvemo za vse novosti, ki prihajajo na trg.
Izvedli smo tudi že odprto prvenstvo v veleslalomu, če 

so nam to omogočale vremenske razmere. Z organizacijo 
tekem bomo poizkušali še naprej.
Za zaslužne člane so letos na občnem zboru KLZ podelili 
znak za lovske zasluge KLZ: Franzu Hirmu in Stanku Grlu.
S takim programom se bomo še naprej trudili po naših 
najboljših močeh, da se izvede v celoti.

Lovski zdravo!
Gregor Vrabič, predsednik društva

U14, U16

S ponosom lahko rečemo, da smo 
zelo zadovoljni z delom trenerjev 
ter z rezultati naših tekmovalcev, 
saj je v vseh starostnih kategorijah 
opazen viden napredek.
Še enkrat hvala vsem pros-
tovoljcem, sponzorjem, Občini 
Črna na Koroškem ter večini 
staršem za nesebično pomoč 
v sezoni 2022/2023 in seveda 
povabilo za sodelovanje tudi v 
prihodnje, kajti le s skupnimi 
močmi smo lahko še boljši!
Črna, april 2023

Robi Mešnjak,
podpredsednik SK Črna
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Športno društvo Najevska lipa

Miklavževanje

Sankaške tekme                                Fotografije zbrala Barbara Lužnik Nočni pohod na Smrekovec

Gradovi kralja Matjaža

Turnir v ruskem kegljanju

 ŠPORT / FOTOREPORTAŽA  
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Pri sedeči odbojki smo igralke 
močno povezane

Ženska sedeča odbojka ima v Sloveniji že dolgo lepe 
rezultate. Lani so igralke osvojile drugo mesto v zlati 
ligi narodov, bile pa so tudi četrte na svetovnem prven-

stvu kot najboljša evropska reprezentanca. Zveza za šport 
invalidov - Paralimpijski komite Slovenije je na prireditvi 
Parašportnik leta 2022 na Brdu pri Kranju podelila priznanja 
najboljšim športnikom leta 2022 med invalidi, tudi reprezen-
tančni ekipi odbojke sede. Med temi odličnimi športnicami 
je 20-letna Črjanka Klara Vrabič, ki je ob tem dobila tudi 
priznanje za perspektivno mlado športnico.

»Odbojko igram že od tretjega razreda osnovne šole, torej že 
12 let. Začela sem z mini in malo odbojko pri učiteljici Nevi 
Germadnik, nadaljevala pa s klasično odbojko najprej pri 
trenerju Lipiju Repanšku in kasneje pri Radetu Krenkerju. 
Leta 2017, ob prehodu iz osnovne šole na gimnazijo Ravne, 
sem z odbojko nadaljevala na Prevaljah, pod vodstvom trenerja 
Ivartnika, hkrati pa sem bila del kadetske reprezentance. 
Ob naporih na treningih sem pri določenih gibih začutila 
bolečine v kolenu, ki so me vedno bolj ovirale. Potrebno je 
bilo obiskati zdravnika in kmalu zatem sem dobila odgovor 
na to: diagnoza tumor na stegnenici. Vse prej kot priča-
kovano! Življenje se je obrnilo na glavo, ne samo meni, 
pač pa tudi vsem mojim bližjim – morda njim celo bolj – in 
decembra 2017 sem tako pričela z zdravljenjem bolezni, ki 
je vključevalo kemoterapije in operativni poseg. Vse skupaj 
je trajalo dobrih osem mesecev. Pri operativnem posegu 
so mi zamenjali koleno in del stegnenice, tako imam zdaj v 
bistvu notranjo protezo. Noga mi po tem ni več dopuščala 
take gibljivosti kot pred boleznijo, zato je kazalo, da je zame 
konec odbojke. Mama me je tolažila: ‘Boš pa sodnica.’ Jaz pa 
se nisem mogla sprijazniti s tem, da ne bi igrala odbojke. To 
je bila morda celo največja motivacija, da sem po operaciji 
želela čim prej okrevati, ojačati nogo in vsem, ki v to niso 
verjeli, dokazati, da odbojko še vedno lahko igram! Po manj 
kot letu dni po operaciji sem ponovno obula odbojkarske 
čevlje in se vrnila na igrišče, dokazala sem si, da sem še 
vedno lahko del tega športa. A sčasoma je v meni ljubezen 
do tega športa nekako ugašala, nisem bila vajena, da sem 
na treningih zgolj povprečna igralka, da ne morem izpeljati 
vsega, tako kot sem v preteklosti lahko, in da na tako visokem 
nivoju kot prej res ne bom nikoli več.« 
Naključje je hotelo, da je za Klaro izvedela izkušena igralka 
sedeče odbojke Danica Gošnak, Korošica, jo predstavila 
trenerju, ta pa jo je povabili na trening. »Najprej sem to 
na celem zavrnila! Ata in mama pa sta me spodbujala, naj 
poskusim, peljala sta me v Celje, jaz pa sem celo prijateljico 

Klara Vrabič

morala vzeti zraven za podporo. Sprva je bila sedeča odbojka 
zame res šok! To, da moraš biti ves čas na tleh, na riti! A 
sem se kmalu navadila in sedaj se med temi odbojkaricami 
odlično počutim.«
Na vprašanje, kaj ji pomeni to priznanje, odgovarja: »Iskreno 
povedano, te nagrade sploh nisem pričakovala, sem namreč 
del ekipnega športa in ne stremim k nagradam in priznanjem 
za posameznike, pač pa mi veliko več pomenijo dosežki 
ekipe. Kar seveda ne pomeni, da tega priznanja nisem bila 
vesela, ravno obratno! To je zame nek pokazatelj dobrega 
dela in vztrajnosti, da mi je kljub vsem preprekam, ki sem 
jih imela v življenju, uspelo nekaj, o čemer sem včasih lahko 
le sanjala. Na tej točki bi morda dodala misel, da v življenju 
res NIČ ni nemogoče, če je le želja dovolj velika.« 
Klara nadaljuje z opisom in pravili sedeče odbojke: 
»Poglavitno pravilo je, da se morajo igralci ves čas igralne 
akcije dotikati podlage s katerim koli delom telesa, ki sega 
od zadnjice do ramen. Igrišče je manjše, in sicer 5 krat 6 
metrov; servira se isto – noge lahko imaš v igrišču, rit pa 
mora biti za črto; enako imamo libera, podajača, centrača, 
enako sprejemaš, servis pa lahko blokiraš, česar pri navadni 
odbojki ne smeš. Ker imaš zadnjico ves čas na tleh, bolj delajo 
roke, da se lahko premikaš. Mreža je malo nižja (pri ženskah 
105 cm, pri moških 115 cm). Če prekršiš pravilo, npr. dvigneš 
rit, gre točka nasprotniku. Na mednarodnih ravneh tekmo-
vanja morajo biti člani ekipe klasificirani, to je postopek, s 
katerim ti za to zadolženi posamezniki dodelijo invalidnost, 
in sicer minimalno ali popolno. V ekipi sta lahko največ dva 
posameznika z minimalno stopnjo invalidnosti, na igrišču 
pa zgolj eden, vsi ostali morajo imeti popolno invalidnost. 
Na državni ravni je drugače, tam morajo biti na igrišču 
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prisotni vsaj trije igralci s stoodstotno invalidnostjo, preos-
tali del ekipe so lahko popolnoma zdravi posamezniki, brez 
kakršne koli motnje. Razlika je tudi to, da na državni ravni 
igramo z mešanimi ekipami (moški + ženske), ker nas je za 
ločene ekipe premalo. Jaz imam minimalno (to na državni 
ravni ne šteje za invalidnost), taka je tudi multipla skleroza, 
medtem ko na primer amputacije (prstov, zapestja, noge) 
predstavljajo stoodstotno invalidnost.« 

Odbojka sede je vsestransko uporabna igra, primerna za 
moške in ženske, starejše in mlajše. Pomembna je pri športni 
vzgoji, športni rekreaciji in kot tekmovalna športna panoga. 
Je izredno zanimiva igra, ki zahteva dobro fizično in psihično 
pripravljenost. V zadnjih letih je doživela kar veliko zanimanja 
med invalidno populacijo, kakor tudi med neinvalidnimi 
ljudmi. Na igrišču so si vsi enaki. In ravno to  Klaro najbolj 
navdušuje - večja medsebojna povezanost med članicami 
ekipe. »Bolj smo si blizu, kot smo si bila dekleta pri navadni 
odbojki, čeprav smo si bile tudi tam, vendar je neka razlika. Ta 
izkušnja bolezni oziroma nesreče ima res za posledico tako 
ali drugačno invalidnost, a ravno to nas močno povezuje.«  
Klara igra v ekipi državne reprezentance sedeče odbojke. 
Pred leti je to ekipo treniral Adi Urnaut, ki jo je popeljal na 
olimpijske igre in svetovna prvenstva, in to zelo uspešno. 
Potem se je sistem malo spremenil, pravila so postala strožja 
in odbojkarice z navadnimi poškodbami (na primer kolen) 
niso smele več igrati. V Sloveniji nimamo prav dosti klubov 
sedeče odbojke, klubski treningi so zelo redki, večinoma 
zgolj pred organiziranim državnim prvenstvom, medtem ko 
imajo preostale države po večini kar nekaj klubov in tekmo-
vanj na tej ravni. »Mogoče je ravno v tem naša prednost: ker 
smo manjši, ves čas skupaj treniramo in smo uspešnejši. 
Veliko se družimo in smo prijatelji. Oba trenerja je zaželeno 
tikati, kar mi sprva ni šlo z jezika. Trenerja, Simon Božič in 
Branko Mihorko, sta dobra strokovnjaka - učitelja, sveto-
valca, psihologa, pedagoga - in krasno opravljata svoj posel, 
treniramo pa v Ljubljani in v Braslovčah. Povprečna starost 
igralk naše ekipe je kar visoka, dve sta že čez 60 let, vendar 

se zadnje čase pozna pristop mladih igralk. Menda imamo 
sveže ideje in svež veter, pravijo. Pred kratkim smo dobili 
novo igralko z anomalijo roke, stara je 20 let in predstavlja 
novo moč naše ekipe.«
Klara je v teh letih z odbojkaricami potovala v različne 
države. »Leta 2019 smo bile na evropskem prvenstvu na 
Madžarskem, leta 2020 v Kanadi na kvalifikacijah za 
olimpijske igre, leta 2022 v Bosni na svetovnem prvenstvu, 
letos oktobra nas čaka evropsko v Italiji, borimo pa se za 
udeležbo na paralimpijskih igrah v Parizu leta 2024 - uvrs-
titev na te igre je naš veliki načrt. Pot do tja je sicer še dolga, 
ogromno bo treningov, priprav, tako fizičnih kot psihičnih, 
a verjamem, da nam to lahko uspe!«

Klara je sedaj že študentka. »V času bolezni nisem preki-
nila šolanja, vztrajala sem in se trudila, profesorji so mi to 
omogočili in tako sem kljub veliko odsotnosti od pouka 
izdelala razred in ostala s svojimi sošolci. Sedaj študiram 
razredni pouk na Pedagoški fakulteti v Ljubljani. Vedno 
sem si želela postati učiteljica. Vmes me je privlačila tudi 
matematika, a v srednji šoli mi ni bila več simpatična. Malo 
sem se poigravala z mislijo, da bi študirala slovenščino, a 
nerada berem knjige.« Smeh.
Če utegne, gre pozimi na tekaške smuči, poleti veliko hodi 
in igra beach volley, pri čemer se izogiba preveč obre-
menitvam, sploh ker ji je odsvetovano skakanje. In seveda 
najde tudi čas za druženje s prijatelji in za zabave.
Vsi v družini Vrabič so športno usmerjeni. Ata Frenk je še 
vedno nogometni trener, brat Andraž igra nogomet, pa tudi 
mama Simona je nekoč igrala odbojko. »In vsi so mi vedno v 
veliko podporo, zato sem jim zelo hvaležna,« dodaja Klara.
Ko je priznanje za žensko ekipo leta prejela slovenska 
reprezentanca v odbojki sede, jim jo je izročila predsed-
nica Republike Slovenije Nataša Pirc Musar, ki je ob tem 
spregovorila o enakopravnosti invalidov tudi na športnih 
področjih, ekipi pa zaželela še veliko uspehov. 
Tudi bralci Črjanskih cajtng se pridružujemo tem željam in 
še posebej Klari, perspektivni mladi športnici, želimo mnogo 
športnih in zasebnih uspehov.

Irena Greiner

OBVESTILO

Črjanske cajtnge lahko prebirate 
tudi na spletni strani Občine 
Črna.
www.crna.si
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Začenja se evropsko leto spretnosti 2023

“Grta pa dovta po Črni”

Učenci OŠ Črna, ki obiskujejo interesno dejavnost 
turizem, so letošnje šolsko leto ponovno sodelovali 
na 37. državnem festivalu Turizmu pomaga lastna 

glava, ki ga organizira Turistična zveza Slovenije. Letošnja 
tema projekta je bila Športna doživetja bogatijo mladinski 
turizem. 
K delu smo pristopili resno in odgovorno, saj nas je čakala 
seminarska naloga. V njej je predstavljena ideja za turistični 
produkt v domačem kraju, z naslovom »Grta pa dovta po 
Črni«. Naš kraj je že znan po različnih športnih prireditvah. 
Ena najuspešnejših je zagotovo K24 ultra trail race. Zamisel 
je bila, da bi aktivno zaposlili in animirali otroke ter mladost-
nike tekače, medtem ko se le-ti pripravljajo na start. Mnenja 
smo bili, da jih ne bi smelo skrbeti, kako bodo ta čas preživeli 
njihovi najmlajši družinski člani. Tako se je porodila ideja, 
zasnovati turistični produkt kot enodnevni dogodek s 
kulturnim, zabavnim in športnim programom na različnih 
lokacijah po Črni in z zaključno prireditvijo na stadionu. 
Želeli smo, da bi mladi spremljevalci tekačev na zabaven in s 
športnimi aktivnostmi prežet dan spoznali in doživeli Črno 
na čim bolj zanimiv način. Pobuda za nov turistični produkt 
v domačem kraju vključuje atraktiven in poučni sprehod 
skozi naselje (mini K24 za najmlajše, plezanje po ferati, kole-
sarjenje, pohod in igra v adrenalinskem parku, tek po vodni 
učni poti …). Tako bi lahko mladi ta dan preživeli ustvarjalno, 
športno, igrivo, hkrati pa bi sproščeno in brezskrbno uživali 
v prelepi, neokrnjeni naravi. Skozi vse športne aktivnosti bi 
otroke spremljala maskota Lipek, ki simbolizira Najevsko 

V veliko veselje nam je, da je Informacijska točka 
Europe Direct Koroška ponovno zaživela tudi v naši 
regiji. Veliko se potepamo po šolah in se pogovar-

jamo z osnovnošolci, srednješolci in študenti o aktivnem 
državljanstvu, podnebnih spremembah in različnih nefor-
malnih oblikah učenja. Poleg dogodkov za mlade smo izvedli 
tudi dogodke za različne starostne skupine: izmenjava rastlin 
»Second hand rastlinice«, pogovor ob kavi »Sonaravna 
Koroška«, okrogla miza »EU razpisi« in delavnice »Vsi smo 
lahko digitalni«. Kmalu bomo v Črni na Koroškem gostili 
vodje vseh slovenskih informacijskih točk Europe Direct 
in vodje mreže Europe Direct Slovenija iz Predstavništva 
Evropske komisije v Sloveniji.
Z majem uradno začenjamo Evropsko leto spretnosti 2023, 
ki bo temeljijo na pridobivanju digitalnih znanj. Na Europe 
Direct Koroška bomo ta dogodek obeležili s fotografskim 

natečajem. Vsem, ki imate 
kakršnakoli vprašanja o EU, 
smo na voljo v prostorih 
podjetja A.L.P. Peca d.o.o., 
po telefonu (059091083) 
ali pa nam pišite po elek-
tronski pošti (europedirect@
alppeca.si). Z veseljem bomo pomagali pri iskanju odgovorov. 
Prav tako pa smo na voljo zainteresiranim osnovnim in sred-
njim šolam kot tudi vrtcem, da vas obiščemo in predstavimo 
kakšno EU zanimivost.
Za več sprotnih informacij nas spremljajte na družbenih 
omrežjih!

Nika Skudnik
Europe Direct Koroška

lipo. Zamisel zanjo se je porodila našim nadobudnim in 
ustvarjalnim članom turističnega krožka. Idejno zasnovo na 
papirju smo s pomočjo Občine Črne na Koroškem dejansko 
realizirali in oživili. 
Našo idejo smo v sredo, 22. 3. 2023, predstavili na turistični 
tržnici v Merkatorjevem nakupovalnem centru v Mariboru. 
Z nekaj začetniške sramežljivosti smo proti opoldnevu že 
prav pogumno, tako kot se za prave, zgovorne in trmaste 
Črnjane »šika«, predstavljali športne aktivnosti v Črni. Pri 
tem je k promociji produkta nedvomno prispeval Lipek, ki 
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Okoli spomenika

UNESCO projekt
Dediščina v rokah mladih

je vabil na pokušino »lipkovih« medenjakov iz črjanskega 
medu. Našo vnemo in delo so opazili tudi člani komisije, 
saj smo prejeli kar dve zlati priznanji: za predstavitev in za 
najboljšo turistično tržnico. Naša pot pa se tu še ne zaključi. 
Povabljeni smo na zaključno tržnico v Medvodah, ki bo 11. 
5. 2023. Seveda vsi upamo, da prepričamo še Gorenjce. 

Predvsem pa si želimo, da bi s tem produktom pripomogli 
k še večji prepoznavnosti Črne, k številnejšim obiskom in 
udeležbo na letošnjem K24 ultra trail. Za najmlajše sprem-
ljevalce bo vsekakor poskrbljeno! 

Mentorji: Barbara Komar, Nejc Gerdej in Ana Kamnik

Naša šola je v tem šolskem 
letu vključena v Unesco 
projekt Dediščina v rokah 

mladih, ki je namenjen spodbu-
janju ohranjanja naše kulturne in 
naravne dediščine. Že v septembru 
smo načrtovali za celo šolo izvedbo 
kulturnega dne, ki smo ga izpel-
jali v torek, 28. 3. 2023. Prva ura 
je b i la  namenjena  spozna -
vanju živl jenja arhitekta Jožeta 
Plečnika in njegovega dela, pred-
vsem spomenika v krožišču Črne. 
Leto 2022 je bilo razglašeno za 
Plečnikovo leto. Obeleževali smo 
150-letnico njegovega rojstva, 
65. obletnico smrti in 70-letnico 
odkritja njegovega spomenika 
padlim in pogrešanim v prvi in drugi svetovni vojni v Črni 
na Koroškem.
V nadaljevanju dneva so se učenci od prvega do petega 
razreda odpravili Po Plečnikovi poti (okolica spomenika) 
in reševali naloge, povezane s Plečnikom in spomenikom. 
Ob vrnitvi v šolo so učenci prve triade gradili spomenik 
iz različnih kock. Učenci 4. in 5. razreda so ustvarjali z 
modelirno maso in izdelovali reliefe, portret Plečnika, 
narisali razglednico s spomenikom, izdelali magnetke v 
obliki spomenika in ustvarili krožišče s spomenikom in 
pomembnejšimi stavbami. Šestošolci so se preizkusili v 
peki Plečnikovih piškotov v obliki spomenika in izdelali 
spomenik iz medenjakov. Sedmošolci so izdelovali knjižna 
kazala, iz modelirne mase so izdelovali spomenike, ustvarjali 
s pomočjo 3D-pisal in risali portret Plečnika, spomenik in 
strip. Osmošolci so se lotili izdelave makete spomenika, 
kar je bilo precej zamudno in tako so delo v naslednjih dneh 
dokončali sedmošolci. Devetošolci so ustvarili družabno 
namizno igro o Plečniku, spomeniku in krožišču, izdelali igro 
spomin, sestavljanko, predstavitvi Plečnika in spomenika ter 

se preizkusili kot Plečnikovi portretisti. Tekom dopoldneva 
nas je obiskala tudi gospa županja in si ogledala delavnice. 
Dan smo zaključili s simbolnim Plečnikovim tekom okoli 
krožišča, kjer je učenka prebrala pesem o spomeniku, gospod 
ravnatelj pa je spregovoril nekaj besed o izvedenem dnevu. 
Za zaključek smo pripravili še razstavo v avli šole. Prepričani 
smo, da so naši učenci zelo uživali, bili so res ustvarjalni, se 
hkrati učili o pomenu Plečnika za naš kraj in ohranjanju naše 
dediščine, kar spomenik v Plečnikovem krožišču zagotovo je.
Nekaj misli in utrinkov učencev:
Izvedela sem veliko novih stvari o Plečniku in spomeniku, ki 
ga imamo v centru Črne.
Naučila sem se, kako pomembno je skupinsko delo.
Bilo mi je všeč, ko smo šli okoli spomenika.
Naučil sem se veliko novih stvari, ampak drugače kot pri 
pouku.
Všeč mi je bilo, da smo lahko ustvarjali različne stvari in se 
veliko novega naučili.

Koordinatorica za Unesco in vodja projekta:
Marija Rus 
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O posebnostih (stranpoteh?) našega 
časa

Danes je svet in mi v njem precej bolj drugačen, kot 
je bil včasih, kot ga poznamo iz različnih preteklih 
zapisov in kot smo ga nekateri starejši tudi v živo 

doživljali. Življenje v tem svetu je danes veliko lažje, bogatejše 
in polno najrazličnejših vsebin. Torej danes živimo veliko bolj 
kvalitetno življenje, kot so (smo) ga ljudje živeli včasih. Veliko 
resnice je v tej ugotovitvi, trditvi, a verjetno ne vsa. Ljudje 
smo v tem modernem, hitro razvijajočem se svetu veliko 
pridobili, a žal tudi nekaj izgubili. Da smo marsikaj izgubili 
in da je marsikaj drugače in verjetno ne vedno najboljše, 
vidimo tisti, ki imamo prejšnjo in sedanjo izkušnjo. Mlajši tega 
občutka, izgube nečesa, nečesa drugačnega, niti nimajo, ne 
občutijo. Zato ta zapis v razmislek! Seveda ne kot tarnanje 
za preteklim, ne soljenje pameti mlajšim, temveč izključno, 
kot že rečeno, le kot razmislek, da bi sedanjik bil še lepši, še 
bogatejši, še bolj človeški.

Ključna in najpomembnejša dobrobit, ki smo jo v sedanjem 
času izgubili ali pa vsaj popolnoma na glavo postavili, so 
VREDNOTE. Včasih so imele vrednote visoko, če ne najvišje 
mesto v družbenih odnosih. Te vrednote so bile solidar-
nost, humanost, empatija do drugega, dobrodelnost, 
prostovoljnost, sosedska pomoč, nesebično prijateljstvo, 
prostovoljno družbeno koristno delo, prostovoljne delovne 
akcije. Vse te vrednote, v katere smo resnično verjeli, ne 
da bi bili prisiljeni v njih ali da bi bili indoktrinirani, so nam 
veliko pomenile. Resnično smo verjeli, da s svojim delom 
in vzorom gradimo lepši jutri. In ga tudi smo. Premnoge 
pridobitve tistega časa nam pričajo o tem. Pa kdo poreče, 
ja, to so bili čisto drugi časi. Pa saj ravno to želim povedati, 
da so bili drugi, drugačni časi. In to je to. Bili so časi vrednot. 
Pa spet kdo poreče, to je bila indoktrinacija, prisila. Res 
smo živeli v družbenem sistemu, ki je marsikaj gradil na 
prisili, a zanesljivo solidarnosti in prostovoljnosti ni mogel 
graditi na silo. Zakaj so torej te vrednote živele in bile del 
doživljanja večine ljudi? Zato ker so bile cenjene, ker se jim 
je dajal poudarek, ker je človek visokih vrednot v družbi 
nekaj veljal. Danes pa so te vrednote izgubile veljavo. Človek, 
bogat s temi vrednotami, danes zamalodane velja za čudaka, 
naivca. Danes sta dve temeljni vrednoti osebni prestiž in 
denar. Kdor si ti dve vrednoti ne postavlja v srčiko svojega 
bistva, dela in prizadevanj, je naivnež in luzer. Kdor postavlja 
svoj osebni prestiž v ospredje (in pri tem ni pomembno, 
kako si ga je pridobil), bo visoko po cenjenosti v družbeni 
strukturi; kdor je materialno-finančno bogat (in pri tem ni 
pomembno, kako je obogatel), bo v središču družbenega 
dogajanja. S tem ko smo izgubili vrednote, smo izgubili tudi 
moralne avtoritete. Saj prestiž in denar ter za njima stoječi 

njuni lastniki ne morejo biti moralne avtoritete. Zaradi tega 
pa tudi mnogi naši politični voditelji (na srečo ne vsi) ne 
morejo biti moralne avtoritete, ker pač v ospredje postavljajo 
lastni prestiž in materialno bogastvo. Skrb za skupnost in 
sočloveka jim je mogoče kdaj zunanja fasada ali pa še to ne. 
Saj mogoče marsikdo v sebi nosi potrebo pa nematerialnih 
vrednotah, pa le-te zatre v sebi, ker bi z njihovim izražanjem 
štrlel iz večinskosti, pa bi bil počasi in zanesljivo izločen. 
Zaradi takšne družbene klime tudi ni čudno, da je sam bivši 
predsednik države, ki naj bi bil najvišji vzor in vrednota, 
hladnokrvno izjavil, da on že ne misli biti nikakršna moralna 
avtoriteta. Predsednik je to izjavil, očitno ne vedoč, da se je s 
tem priklonil vsesplošni eroziji vrednot, ki naj bi nas peljale 
v bolj humano in bolj pravično družbo. Ker naj bi bil po svoji 
funkciji najvišja moralna avtoriteta, je s tem svojim držanjem 
postal največji glasnik, da nam ni potrebno, da nam je karkoli 
sveto. Dal je signal mladim, da nobena moralna avtoriteta 
ni potrebna. Kako pa naj se potem razvijajo, po kom naj se 
zgledujejo, kako naj gradijo svoj vrednostni sistem (poleg 
pozitivnih družinskih zgledov seveda)? Komu naj sledijo, kdo 
naj jim bo lik vzora, koga naj spoštujejo kot avtoriteto, kar 
je nujno za urejeno humano družbo in predvsem za zdrav 
razvoj mladih generacij, za etičnega človeka? Vsi nastavki 
in vzvodi našega družbenega dogajanja so obrnjeni tako, da 
bomo še naprej in še bolj malikovali osebni prestiž in denar 
in še manj ustvarjali družbo poštenosti in solidarnosti. Če 
tega trenda ne bomo zelo kmalu obrnili, se bomo že jutri 
zbudili v hladno in nič kaj prijazno družbo, daleč od prave 
in potrebne človeškosti. 

Z mnogimi sodobnimi študijami je potrjeno (kar so sicer 
ljudje, še posebej v drugi polovici prejšnjega stoletja, začeli 
spontano prakticirati v svojem življenju), da ima človeško 
življenje tri osnovne življenjske funkcije, ki naj bi bile za 
zdrav razvoj in za zadovoljstvo ločene. Te funkcije so bivanje, 
delo, prosti čas. V svetovni literaturi je kar nekaj del, ki 
opisujejo, kako negativno, celo tragično, se odvije človeško 
življenje, če so te funkcije omejevane ali združevane. Najbolj 
nazorno in seveda karikirano je to opisal Jean Paul Sartre v 
svojem delu Za zaprtimi vrati, v katerem ljudje te tri funkcije 
opravljajo v istem prostoru in med njimi pride do zelo hudih 
konfliktov. Zelo konkretno in nazorno lahko to storimo tudi 
sami in to niti ni treba v konkretnem življenju. Zadostuje že, 
da si poskušamo predstavljati, da živimo v enem prostoru, 
kjer spimo, jemo, delamo, se družimo, se rekreiramo. Že po 
nekaj dneh bi bili s svojimi živci zelo na robu. V konkretnem 
življenju seveda skoraj nihče ne živi tako zelo omejeno. Je 
pa dejstvo, da se te funkcije v življenju mnogih ljudi večkrat 



28

PRVOMAJSKI RAZMISLEK 

združujejo in to ni prav za dobro počutje in zdrav človekov 
razvoj. Funkcija bivanja se izvaja tam, kjer živimo, kjer smo 
doma, z vsemi aktivnostmi, ki spadajo v domača opravila. 
V tej funkciji tudi vzdržujemo določeno stopnjo intimnosti, 
zasebnosti, ki jo vsak človek za svojo osebnostno rast nujno 
potrebuje. Ločeno od bivanja naj bi bila funkcija dela. Delo za 
svojo osmislitev in preživetje naj bi izvajali v nekem drugem, 
ločenem prostoru. Če delo izvajamo v svojem bivanjskem 
prostoru, prihaja do mešanja obeh funkcij. Lahko  se razme-
jitev obeh funkcij skoraj zabriše in človek kar izgubi kontrolo 
nad tem, kaj je bivanje in kaj delo. Takšno stanje pa, če traja 
dalj časa, zelo negativno vpliva na počutje človeka in še 
posebej negativno na družinsko klimo. Prav tako mora biti 
od prvih dveh ločena tretja funkcija, to je potreba človeka po 
prostem času, po rekreaciji, po neobvezujoči intelektualni 
ali fizični aktivnosti, nenazadnje tudi po druženju z drugimi 
ljudmi v svobodni situaciji. Kako živa je ta potreba, lahko 
kaj kmalu ugotovimo, ko se začnemo počutiti omejene in 
nezadovoljene, če se rekreiramo samo v domačem fitnesu, 
pa če je še tako sodobno opremljen. Pred mnogimi leti, 
ko je bil človek sam po sebi vrednota, so se delodajalci in 
družba kot celota potrudili, da je človek ohranjal svoj dom 
za bivanje, je imel urejene in ločene pogoje za delo in tudi 
za prostočasovne aktivnosti je bilo poskrbljeno. Danes pa 
človek, delavec postaja vse bolj člen, faktor nekega proiz-
vodnega procesa, katerega osnovni (in večkrat edini) cilj je 
višja produktivnost. Skrb za človekove potrebe je potisnjena 
v ozadje in s tem tudi tri osnovne življenjske funkcije. Tako 
delodajalcu vse bolj ustreza, da delavec delo izvaja od doma. 
Pri tem mu je predvsem v ospredju, da s tem zniža svoje 
stroške. Delavec pa to z zadovoljstvom sprejme, da mu ni 
treba hoditi na »šiht«. Kratkoročno elegantna in lagodna 
rešitev. Dolgoročno pa le-ta nosi vse zgoraj navedene nega-
tivne posledice. To delo od doma je še poseben pospešek 
dobilo v času dvoletne epidemije. Neverjeten pospešek pa 
je dobilo ob tem tudi nezadovoljstvo ljudi, s stresom in z 
evidentnimi drugimi psihičnimi težavami. Podobna situacija 
je tudi s kvalitetnim izvajanjem prostega časa. Delodajalcu 
in družbi kot celoti je bolj malo mar, kako ljudje preživljajo 
prosti čas. Pri tem je posameznik bolj ali manj prepuščen 
samemu sebi. In ker ni zunanjih stimulacij  (družba to zapa-
kira v slogan, vsakdo je svoboden in počne, kar želi), žal vse 
več ljudi podleže lagodnosti (ali pa utrujenosti od dela) in se 
z zdravo rekreacijo bolj malo dogaja. Pa smo v začaranem 
krogu, tri osnovne življenjske funkcije se bolj malo izvajajo 
ali niso ločene med sabo in kvaliteta življenja upada. Ločeno 
aktivno izvajanje treh osnovnih življenjskih funkcij je temeljni 
pogoj zadovoljnega življenja odraslih ljudi.

Najhitreje razvijajoča se dejavnost sedanjega časa je 
nakupovanje oz. potrošništvo; za tiste seveda, ki imajo 
sredstva in si to lahko privoščijo. Za razliko od tistih, ki jih 
je sicer vsak dan več, ki nimajo in si ne morejo privoščiti. Za 

podkrepitev te trditve si poglejmo sledeče dejstvo: v nekem 
manjšem mestu se je število prebivalcev v času samostojne 
države povečalo za enkrat, v istem času pa se je kvadra-
tura trgovskih površin povečala za desetkrat. In podobna 
situacija je zelo verjetno v celotni državi, saj smo v Evropi 
med državami z največ trgovskih površin na prebivalca. Pa 
se skoraj ne, ali zelo redko, sliši, da bi kakšna trgovina šla 
v stečaj. To pa pomeni, da ti številčno za enkrat povečani 
prebivalci trošijo petkrat več, kot so včasih. Res je, da je 
izbira večja kot včasih, res je, da je življenjski standard večji 
kot včasih, res je tudi, da so potrebe večje kot včasih. Ampak 
ali je res, da so te potrebe petkrat večje kot včasih? Realne 
potrebe dejansko niso petkrat večje, preprosto ne morejo 
biti toliko večje. Saj ne moremo toliko več pojesti niti popiti, 
ne moremo se toliko več in bolje oblačiti, opremljanje in 
vzdrževanje doma nas ne more stati toliko več (pri tem pa 
so primerjalne cene za iste artikle danes celo nižje, kot so 
bile včasih). Vse veleblagovnice so od ponedeljka do sobote 
polne, ven se vozi s kopastimi vozički,  torej zgornje teze ne 
držijo, da nimamo toliko povečanih potreb. Imamo jih, a to 
zelo pogosto niso realne potrebe, to so potrošniške potrebe, 
ki jih diktira naša potrošniška miselnost. In od kod izvira ta 
miselnost? Kar na hitro lahko zaznamo vsaj dva temeljna 
vzroka potrošništva. Prvi je agresivna ponudba. Proizvajalci 
in prodajalci nas neprekinjeno bombardirajo z reklamiranjem 
svojih izdelkov oz. artiklov. Moderna komunikacijska sred-
stva prodirajo, četudi to ne želimo, v naš vsakdan in nas 
prepričujejo, kako je njihov izdelek enkraten, najboljši in 
kako ga potrebujemo, čeprav mi sami tik pred zdajci tega 
niti nismo vedeli. To reklamiranje je tudi psihološko vse bolj 
prefinjeno, dokaj točno naštudirano, kako, kdaj in zakaj se 
bo potrošnik prej ali slej uklonil in bo njihov izdelek postal 
njegova last. In drugi vzrok se rojeva v naši nečimrnosti in 
ljubosumju. Ja, to pa moram imeti, brez tega dejansko ne 
morem živeti. Ja, če ima sosed, moram imeti tudi jaz. Ali sem 
jaz kaj manj vreden kot sosed? Ja, saj to že skoraj vsi imajo, 
saj se mi bodo smejali, če jaz tega ne bom imel. In potem 
kupujemo in kupujemo, ne zato ker potrebujemo, ampak 
zato ker mislimo, da potrebujemo. Pa se potem od časa do 
časa streznimo, ko ugotovimo, koliko nepotrebne navlake je 
v stanovanju, v shrambi. A ta trenutek mine in nekontrolirana 
potreba dobiti je kaj hitro zopet na lovu za novo dobrino. 
Pa bi bilo dobro, da bi se v bodoče, preden pride neka nova 
»dobrina« v našo last, resno in globoko povprašali, ali to 
resnično potrebujemo ali pa gre le za plenilsko pra-potrebo 
dobiti, imeti, zadržati!

Nenasitna potreba razvitega sveta po več je največja nevar-
nost, da naša zemlja postaja vse manj prijazna za spokojno 
bivanje, kot so ga poznali naši dedje. Pa si za začetni primer 
vzemimo Severno Ameriko. Staroselci, Indijanci, so pred 
prihodom belcev (podobno lahko rečemo tudi za Južno 
Ameriko, Avstralijo, Novo Zelandijo), kdo bi vedel kako dolgo 
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Bilo je tudi nekaj črjanskih smučarjev na star način

15. srečanje ljubiteljev starodobnega smučanja

Starodobni smučarji na smučišču Črna

že, bili v čudovitem sožitju z naravo, z bizoni. Ubijali so jih 
ravno toliko, kolikor so jih potrebovali za preživetje, in bizoni 
niso bili ogrožena vrsta. Pa pridejo belci ter začnejo bizone 
množično pobijati, samo za kožo, kar postane velik posel. 
Vsi ostali deli bizonov pa zgnijejo po prostranih stepah. V 
rekordnem času, niti sto let, so bizoni obsojeni na izumrtje. In 
na podoben način danes izumira, se spreminja naš celoten 
planet. Zakaj? Zato ker je spirala imeti več ubijalska in nas 
postavlja v začaran krog: ko imam malo, si želim več, ko imam 
več, si želim še več, ko vidim, da ima sosed več, si želim še več. 
Vedno manj pomembna postaja potreba, ali to res rabim, in 
vedno bolj je pomembna potreba, to želim pridobiti, to želim 
imeti; pa naj bo to boljše kolo pa hiša pa jahta itd. Zaradi tega 
‘več’ se mora po nepotrebnem večati produkcija, ki potrebuje 
vse več in več zemeljskega bogastva. S tem pa seveda izra-
bljamo po nepotrebnem omejene zemeljske resurse, zemeljske 
danosti vedno bolj izčrpavamo in siromašimo in delamo 
zemljo vse manj primerno za zdravo in prijetno bivanje. 
Mnoge živalske in rastlinske vrste so izumrle ali so na pragu 
izumrtja. Mnogi tudi za zanamsko  življenje nujni zemeljski 
produkti počasi, a zanesljivo izginjajo. Zemljo, vodo, zrak 
nevarno hitro onesnažujemo, če se bo to in tako nadaljevalo, 

bo življenje na Zemlji postalo nezdravo, nevzdržno. Najbolj 
preprosta, a zaenkrat izgleda popolnoma neuresničljiva 
formula, da Zemlje ne bi vodili v prepad, je: proizvajajmo in  
uporabljajmo le tisto, kar v življenju resnično potrebujemo. 
Vsaka druga formula ob nezmanjšani proizvodnji in porabi 
je dejansko kot borba z mlini na veter. In zakaj te rešitve 
ni videti niti na najbolj oddaljenem obzorju? Zato ker to 
porabo poganjajo največji kapitali tega sveta. Oni imajo pri 
tem največje zaslužke, največji interes in obenem največjo 
medijsko moč. In ta medijska moč nas neprestano žejne vodi 
čez vodo. S svojo agresivno dejavnostjo in promocijo nas 
kapital prepričuje in prepriča, kako nekaj rabimo, kar sploh 
ne rabimo. Pa smo zopet v začaranem krogu. V bistvu žrtve 
kapitala, ki bogati na račun naše naivnosti. In dokler bo ta 
kapital želel več (sam po sebi se ne bo nikoli ustavil), bo to 
tudi dosegal in skupaj bomo drveli v zemeljsko katastrofo. 
Kdo bo to ustavil in kdaj?

Računalnik in televizija sta nas bolestno priklenila na 
stol. Kar nekaj let ali celo desetletje je od tega, ko sem na 
nekem mednarodnem letališču štiri ure čakal na nadaljnji let 
in pri tem opazoval štiri mlada dekleta, Angležinje, morda 
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Američanke, ki so sedele nasproti mene. Med tem časom 
sem se jaz vsaj trikrat sprehodil po letališču. One pa so štiri 
ure nepremično sedele, niti enkrat spregovorile med sabo in 
ves čas tapkale po svojem telefonu. Pa sem si mislil, o hvala 
bogu, da tako hudo ni pri nas, med našimi otroki. Pa ni bilo 
potrebno veliko časa, da je vsa ta »pridobitev« na velika vrata 
pridrvela tudi med nas, predvsem med naše otroke. In vse 
to me močno asociira na misel: včasih so starši rekli svojim 
otrokom, takoj pridite v hišo in se učite, danes pa morajo 
reči, pojdite ven iz hiše igrat nogomet. Jasno je, da je ta nova 
tehnologija prinesla veliko dobrega, predvsem za intelek-
tualni razvoj, za lažje kreiranje življenja in lažje razreševanje 
težav in problemov. A če bo šlo tako naprej, je prinesla tudi 
katastrofalne posledice za telesni razvoj. Že pred nekaj leti 
so svetovno znanega strokovnjaka povprašali, kako vidi 
človeka čez sto let. Narisal ga je: eno zelo zelo veliko glavo, 
male roke in okrnjene noge. Človek je antropogenetsko (kot 
vrsta) programiran tako, da se mora gibati. Če tega ne počne, 
prihaja do upada njegovih telesnih potencialov in s tem tudi 
do njegovega celostnega nazadovanja, propadanja. Mnogo je 
danes študij v razvitem svetu, ki merijo telesne sposobnosti 
in telesno težo ljudi. Skoraj vse študije kažejo na znižanje 
telesnih sposobnosti in povečanje povprečne telesne teže pri 
ljudeh v tako imenovanem razvitem svetu. Najbolj izrazito je 
to pri otrocih v razvojni dobi, kar je še posebej zaskrbljujoče. 
Tudi slovenske študije kažejo podobne rezultate. In še več, 
pri nekaterih pokazateljih telesnega razvoja so naši otroci 
precej pod povprečjem, v negativnem smislu, v primerjavi z 
evropskimi državami. Seveda poznamo tudi posameznike, ki 
so telesno zelo aktivni, a žal so v manjšini. Zato je izkrivljena 
slika, da smo močna športna nacija, ker imamo v svetovnem 
merilu nadpovprečno število vrhunskih športnikov na 
število prebivalcev. Splošno telesno stanje nacije ni tako 
ugodno. Osnovni vzrok zmanjšane telesne aktivnosti otrok 
in ljudi na splošno v naši družbi je v pomanjkljivem razvijanju 
mentalitete, spoznanj o potrebnosti gibanja. V osnovnih 
šolah se to zelo nazorno kaže pri urah športne vzgoje, kjer 
na žalost veliko število otrok telesno vadbo vidi kot nujno zlo 
in se z razno raznimi opravičili teh ur celo izogibajo. Država 
bi morala pod nujno izdelati pravi nacionalni program o 
ozaveščanju in konkretnem izvajanju telesnih aktivnosti ter 
le-tega kot zanimivega in brez prisile približati ljudem. Na 
takšen način bi se pri ljudeh vedno bolj utirjalo spoznanje 
o potrebnosti telesnega gibanja, kar bi sčasoma prehajalo 
v navado in potrebo po gibanju. Samo doseganje takšnega 
stanja je garancija, da bo vsak posameznik razvil svojo kulturo 
gibanja in bo brez prisile in težave vstal od računalnika (in 
televizije) ter si rekel, sedaj pa grem hodit, teč, na kolo, na 
smuči, v fitnes, v bazen itd. Ob doseganju takšnega stanja 
bomo lahko govorili o zdravi in zadovoljni naciji, usklajeno 
razvijajoči se med intelektualnim in telesnim potencialom. 
Če pa bomo še naprej dopuščali, da nas bosta televizija in 
računalnik zasužnjevala, bomo razvili neko hibridno obliko 
homo sapiensa.

Ogledi športnih tekmovanj so najbolj množična zabava. In 
je tako vedno bilo in bo zelo verjetno tudi v bodoče. To doga-
janje je iz zgodovine najbolj nazorno obeleženo že iz časov 
rimskega imperija. ‘Kruha in iger’ (Panem et circenses) je bil 
moto, ki je veljal takrat in velja še danes. V malo preneseni 
razlagi bi to pomenilo, ljudje potrebujemo kruha in iger, torej 
ne smemo biti lačni in moramo zadovoljiti svojo potrebo po 
zabavi in sproščanju. In kje je to najlažje narediti kot npr. 
na nogometni tekmi, kjer človek, skrit med množico več 
tisočev, strastno in neobremenjeno navija za svoje izbrano 
moštvo. Vsi problemi so za nekaj časa pozabljeni, sprostitev 
je popolna. Če izbrano moštvo zmaga, se v človeku sprostijo 
vsa pozitivna čustva (radost, navdušenje), če moštvo izgubi, 
pa vsa negativna čustva (jeza, žalost).V vsakem primeru je 
cilj dosežen, človek se sprosti, izživi svojo notranjost, se 
umiri, vsakodnevne lastne življenjske težave se naenkrat 
zdijo manjše. Zelo močno se je povedano potrdilo v neki 
angleški sociološki študiji: ugotovili so, da bi se v nekoč 
močno razvitem, danes žal v razvoju zaostajajočem Liver-
poolu zgodila prava socialna bomba, s hudimi neredi, če 
bi jim odvzeli nogomet. Pa še več, zgodilo bi se enako, če 
bi nogometni klub Liverpool izpadel iz prve angleške lige. 
Zato vsa lokalna oblast in celotno lokalno gospodarstvo 
podpirajo klub, da se kaj takšnega niti slučajno ne bi zgodilo. 
Živ in nazoren primer, kako starorimsko spoznanje ‘kruha 
in iger’ živi še danes. In seveda mogoče še bolj. Toda tako 
kot skoraj vsaka stvar ima tudi ta dve plati. Pozitivna je torej 
ta, da sprošča ljudi in jih spravlja v zadovoljstvo, negativni 
pa sta vsaj dve. Če se človek povsem preda tej igri, začne 
živeti v nekem virtualnem, vzporednem svetu, vedno težje 
loči ta svet od svojega realnega sveta. Zato svoje življenje 
vse težje konstruktivno obvladuje. Igra mu daje občutek, 
kot da je zelo aktiven, v bistvu pa je vsa njegova aktivnost 
vezana na sedenje na stadionu in na glasno navijanje. Igra 
torej lahko postaja kot droga, ki človeka zasvoji in ga lahko 
odtegne od realnega, dnevnega življenja. Drugo negativno 
plat iger pa bi opredelili s sledečim: igre so dejavnosti, pri 
katerih mnogo ljudi da svoj zadnji denar, da lahko gledajo 
milijonarje, ki igrajo. Nič kaj pretirana teza. Vstopnice za 
športna tekmovanja, posebej vrhunska, postajajo nesramno 
drage, ker pač mora biti zaslužek vse večji in večji. In ljudje 
v veliki želji prisostvovati igri, videti svoje identifikacijske 
junake, pošobajo skupaj zadnje evre, da se jim to uresniči. 
Večkrat je ta igra na račun manj kruha. Dokler je to na račun 
samo enega človeka, je to bolj ali manj njegov problem. Ko 
pa so v to vključene cele družine, postane to širši socialni 
problem. Kot že rečeno v začetku, igre so sestavni del 
človeškega življenja in bodo ostale tudi v bodoče. Ljudje jih 
enostavno potrebujemo, pomembno pa je, da se pri njih najde 
prava mera, po zdravi človeški pameti, da ne trpi vsakdanje 
življenje, da ne trpijo otroci. Seveda podobno velja tudi za 
drugo pretirano sedenje na raznih prireditvah. Zakaj torej 
posebej izpostavljati športne prireditve? Zato ker gre pri njih 
za direktno soočanje telesno aktivnih športnikov in telesno 
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pasivnih gledalcev: igralci se telesno krepijo in bogatijo, 
gledalci telesno stagnirajo in se finančno izčrpavajo. Pred-
vsem pa vse bolj živijo v nekem virtualnem svetu, ki najeda 
njihovo realno življenje.

Naša družba postaja vse bolj ekonomsko-socialno razslo-
jena. Nekateri smo živeli v časih, ki jih danes zelo hudo 
kritiziramo. A v teh časih je snažilka zaslužila 1, direktor pa 
od 3 do 4; razmerje plač je torej bilo ena proti tri do štiri. 
Seveda danes na to razmerje letijo hude kritike, češ kako 
to ni bilo vzpodbudno za kreativno ustvarjanje vodilnih 
kadrov in smo zato vsi skupaj živeli v večji revščini, kot bi 
bilo potrebno. Zanesljivo je nekaj resnice v tem. Zanesljivo 
pa ne vse. Danes pa imamo tudi takšna razmerja: direktor 
podjetja letno zasluži 600.000,00 evrov, mnogi njegovi 
delavci pa 13.000,00 evrov letno, pa nekateri seveda še 
manj. Pa gremo mirno mimo tega, zdi se nam kar nekam 
normalno. Ali se nam bo zdelo normalno tudi po sledečem 
zelo preprostem izračunu: direktor v enem mesecu zasluži 
toliko kot 45 njegovih delavcev. Ali pa če obrnemo, njegov 
delavec s 13.000 evri letnega zaslužka bi moral delati 45 
let, da bi dosegel zaslužek, ki ga njegov direktor prejme v 
enem letu. No, sedaj se nam pa verjetno razmišljanje malo 
obrne in zastrižemo z ušesi. In se vprašamo: ali je direktor 
res vreden 45-krat več kot mnogi njegovi delavci, ali mora 
delavec res prej v zaslužen polni pokoj, preden zasluži letni 
zaslužek direktorja? Ali bi se podjetje res sesulo, če direktorja 
ne bi toliko plačali, ali bi direktor ob manjšem (bolj pošteno 
primerljivem) plačilu res odšel in potem ne bi dobili drugega? 
Seveda je ta primerjava le vzorec za še drugi podobno plačan 
menedžment v naši družbi, ki si takšno plačilo seveda pres-
likava iz širnega sveta. In vedno, ko se kdo povpraša o upra-
vičenosti takšnega plačila, je odgovor podoben: če ne bi 
imeli tako uspešnega direktorja in toliko plačanega, potem 
zaposleni še takšnih plač ne bi imeli (ki pa so večkrat celo 
pod minimalno plačo). Mene, ki sem bil tudi sam mnoga 
leta direktor ustanove, seveda nihče ne more prepričati, 
da je plača direktorja vredna do 45 in več plač delavcev; saj 

ni direktorja na tem svetu (razen če je čarovnik), da bi svojo 
plačo zaslužil brez ožjega vodstva, širšega vodstva in ne 
nazadnje slehernega delavca, ki pravzaprav fizično ustvarja 
dodano vrednost, večkrat za sramoten drobiž. Ta filozofija 
menedžmenta in politike, ki jih podpira, je res čudna. Ko 
menedžer govori o delu, še omenja delavce, brez katerih, 
pravi, da ne bi bilo uspešnega podjetja. Ko pa pride do delitve 
dobičkov, je on skoraj kot edini zaslužen in hitro pozabi na 
svoje soustvarjalce. Moč odločanja o tem pa je v njegovih 
rokah. In tako se zgodi to, kar se dogaja in smo v situaciji 
nesramno egoističnega izkoriščanja! Pa še ena utemeljitev 
je pogosta za opravičevanje menedžerskih plač, in sicer, da 
so v tujini njihove plače še višje. Potem se pa večkrat kar 
pozabi povedati, kakšne so pa plače delavcev v teh podjetjih 
v tujini v primerjavi z našimi. Sicer pa ta kritičen pogled ni 
namenjen samo stanju v našem okolju, ampak vsem nera-
zumnim in nemoralnim razlikam v tem svetu. Naša družba 
je samo odsev svetovnega dogajanja. Naši menedžerji se 
hitro učijo in se po plačilu enačijo s svetom. Ko ljudje po 
svetu umirajo od bolezni (in večkrat ne bi bilo treba) in 
lakote, drugi nesramno bogatijo na njihov račun. In podobna 
nesorazmerja se prenašajo na vsa področja našega življenja. 
Ali je normalno, da nek športnik zasluži 100 milijonov? Ne, ni. 
Ali je normalno, da se slika umetnika proda za milijon evrov? 
Ne, ni. Dejansko živimo v hudo razslojeni družbi, z nenor-
malno velikimi ekonomskimi razlikami. Ta svet, ta družba 
danes je nepravična, je nezdrava. Tisti, ki imajo denar, pa 
imajo tudi moč. In ta moč nas je zabetonirala v neko stanje, 
da te razlike prenašamo, da se nam ob tem prepričevanju 
zdijo opravičeno vsakdanje, normalne. Pa niso! Klic po večji 
ekonomsko-socialni enakopravnosti se takoj označi kot 
klicanje k neopravičenim revolucionarnim spremembam. 
Dokler bo moč vsakršnega vplivanja, vključno z medijskim, 
v rokah kapitala, bodo razlike ostajale enake in se celo še 
povečevale. Družba pa bo vedno bolj nezdrava.

V današnjem času psihiater postaja vse bolj potreben 
zdravnik. Leta nazaj smo poslušali novice (in gledali filme) iz 
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ZDA in razvitih evropskih držav in se čudili, zakaj toliko ljudi 
uporablja psihiatra. Pri nas so bili psihiatri praviloma rezer-
virani za klasične duševne bolezni (v glavnem endogeno, 
primarno pogojene) in motnje v duševnem razvoju. Danes pa 
smo stopili v korak z razvitim svetom (kar očitno ni vedno in 
v vsem pozitivno!) in se je spekter duševnih težav neverjetno 
povečal. Psihiatri pa tudi pri nas zelo iskani zdravniki. Pa se 
je nujno povprašati, katere so te duševne težave in zakaj se je 
to zgodilo? V izredno visokem povečanju se ugotavljajo razne 
nevroze, depresije, fobična stanja, specifične avtistične 
motnje, psihomotorični nemir, motnje hranjenja, motnje 
odvajanja, razne somatske motnje, samomorilnost, različne 
oblike agresivnosti. Danes smo bolj ranljiva in psihično bolj 
bolna družba. Velika večina teh motenj (bolezni, težav) je 
povzročena zaradi spremenjenega življenja v sodobnem 
svetu, zaradi spremenjenih življenjskih pogojev. Če današnji 
čas pri nas primerjamo s časom dve, tri desetletja nazaj, je 
neizpodbitno, da živimo danes v bistveno bolj »nevarnem« 
okolju, v katerem so žal svojo domovinsko pravico našli: 
prekarne zaposlitve, zaposlitve za določen čas, plačila za 
delo na robu ali pod robom praga revščine, nedostojne 
pokojnine, eklatantno kratenje delavskih pravic, negotova 
socialno-ekonomska prihodnost, nezanesljivo zdravst-
veno varstvo, pomanjkanje nujno potrebnih zdravil, strah za 
zdravo in uspešno rast otrok, strah pred negotovo starostjo, 
stiske ob videnju neenakosti, nepoštenosti, privilegira-
nosti in skorumpiranosti, neperspektivna prihodnost. In 

vse to povzroča predvsem izgubo občutka varnosti (in 
dejanske varnosti), kar je direktno tlakovana pot v zgoraj 
navedene psihične motnje ali pa zatekanje v bolniško odsot-
nost. Bolniške odsotnosti se nam skokovito večajo. Vse več 
bolniških odsotnosti je dejansko bolj odraz bega iz realnosti 
kot odraz resničnih bolezni. Vse več delavcev namreč na 
svojem delovnem mestu ne čuti varnosti, da ne govorimo 
zadovoljstva in prijetnosti in je tako pot v bolniško odsotnost 
zelo logična.
Če k temu dodamo še vse naše prejšnje ugotovitve (izguba 
vrednot, tri ne-ločene življenjske funkcije, pretirano nakupo-
vanje, nenasitna potreba po več, pretirano sedenje za raču-
nalnikom in televizorjem, pasiviziranje ob gledanju športnih 
prireditev, ekonomsko-socialno razslojenost) postajamo vse 
bolj družba, ki se nagiba v svojo lastno nezdravost, v svojo 
lastno regresijo. 
Seveda vsega povedanega ne doživljajo vsi, tudi ne vsi na 
vseh področjih. Pa četudi je samo peščica v takšni situ-
aciji, je potrebno o tem spregovoriti. Zanesljivo pa je za 
vsakogar dobro, da se povpraša, kako je z njim na posa-
meznem področju življenja. Za celotno družbo (državo, 
politiko, organizacije, društva ipd) pa je pomembno, da za 
zdravje družbe in posameznikov v njej uvideva posebnosti 
(stranpoti?) današnjega časa in s svojimi ukrepi, odločitvami, 
zakoni ljudi pelje v čim bolj zdravo in zadovoljno prihodnost.

Marijan Lačen

PRVOMAJSKI RAZMISLEK  / FOTOREPORTAŽA

Foto: Pavel Pušnik



33

FOTOREPORTAŽA 



34

DRUŠTVA 

Najstarejše kulturno društvo v Črni

Krajani Črne na Koroškem so že pred prvo svetovno 
vojno prirejali kulturne prireditve, ki so se odvijale 
v gostinskih prostorih - pri Geršaku, Drofelniku in 

v gostilni Krulec.
Gostinci so bili zainteresirani za te prireditve, saj so tako 
zvabili veliko krajanov v svoj lokal, kjer so potem organizirali 
še ples. Tako so ljudje poleg kulturnih užitkov uživali tudi 
v plesnih veščinah in zraven še nekaj popili in se povese-
lili ob glasbi amaterskih glasbenikov. Takrat je bila najbolj 
popularna harmonika, pa tudi na violino in klarinet je že znal 
kdo zaigrati. Kitara tedaj še ni bila tako aktualna.
Tako se v lokalih niso odvijale samo poroke in sedmine, 
ampak tudi drugi kulturni dogodki. Takoj po prvi svetovni 
vojni, ko je bilo med prebivalci veliko žalosti in tegobe, so 
se znašli vrli možje in leta 1921 uradno ustanovili društvo: 
PODRUŽNICA SPLOŠNO DELAVSKE ZVEZE SVOBODA ZA 
SLOVENIJO V ČRNI.
Prvi odborniki in ustanovitelji društva leta 1921: Franc 
Dolinar, Marija Kozamurnik - Ogris, Julka Kozamurnik - 
Raušer, Valent Grubelnik, Alojz Dolinar in še nekaj neznanih 
oseb. (Glej knjigo 90 let DPD SVOBODE ČRNA, avtor Aleš 
Moličnik)
Mag. Tea Rogelj, muzejska svetovalka na Slovenskem 
gledališkem inštitutu, je pripravila razstavo v Ljubljani, 
v muzeju gledališke dejavnosti, o prvih dramatizacijah 
gledališke igre Hlapec Jernej. Na tej razstavi je tudi naše 
društvo, ki je to igro odigralo pri Krulcu leta 1932.
Zaradi koronskih ukrepov leta 2021 je društvo DPD SVOBODA 
ČRNA priredilo 101. obletnico društva 18. avgusta 2022. 
Tokrat je bila prireditev v Kulturnem domu Črna z naslednjimi 
nastopajočimi: vokalna skupina SMO, KAR SMO, mešani 
pevski zbor MATO, recitator Sašo Potočnik, povezovalec 
Tomaž Simetinger, predvajal pa se je tudi film o 100-letni 

zgodovini društva, ki sta ga sestavila Aleš in Janes Moličnik. 
Film sta predvajala Janes Moličnik in Rok Potočnik.

Aleš Moličnik
Foto: Janes in Irena Moličnik

Razstava Ksenije 
Zmagaj

V petek, 24. marca 2023, je v galeriji Kulturnega 
doma potekala otvoritev razstave slikarke, 
domačinke Ksenije Zmagaj z naslovom Ime mi 

je ženska II. Otvoritev razstave je spremljal kulturni 
program ob glasbenem nastopu učenk OŠ Črna na 
Koroškem ter nagovorih slikarke Ksenije Zmagaj, 
županje mag. Romane Lesjak, ravnatelja OŠ Črna 
Mitje Pranjiča in predsednice ZKD Črna Ivanke Šušel.
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Spet nekaj luštnega za prebrat

Naša občina se spet lahko pohvali z bogato knjižno 
bero. V mesecu februarju je Manca Čepin, dijakinja 
srednje glasbene šole (smer klasično petje), ki pa 

jo obiskuje vzporedno s 1. gimnazijo v Celju, predstavila 
svojo knjigo Sestavljanka življenja. Le nekaj tednov kasneje, 
v marcu, pa je Martina Podričnik predstavila svoj knjižni 
prvenec, roman Vijolična kačja pastirica.

SESTAVLJANKA ŽIVLJENJA

Še v okviru Prešernovega kulturnega praznika je naša 
domačinka, Manca Čepin, predstavila svoje prvo delo, ki je 
botrovalo navkljub njenim najstniškim letom. 
Manca je uspešna dijakinja, ki obožuje raznolike plati življenja, 
marsičesa se rada loti in dobro ji uspeva. Rada se ukvarja z 
glasbo in športom, ogromno časa posveti branju, pleše, riše, 
poje in piše pesmi, spise, zgodbe in tudi knjige.
Pri predstavitvi je Manca poleg svojega literarnega znanja 
pokazala tudi glasbeno znanje, saj je na sintisajzerju sprem-
ljala svojo prijateljico Lucijo Novak, s katero sta poskrbeli za 
glasbeno popestritev same predstavitve. 
Ko boste vzeli v roke knjigo, boste hitro spoznali, da so vanjo 
vpeti Mančin talent, njeno pesniško in prozno ustvarjanje, 
ki je zapisano v obliki dnevniškega zapisa, v zadnjem delu pa 
so njena dela, ki so tekom osnovnošolskega izobraževanja 
dosegla nagrade na raznolikih literarnih natečajih. Leta 2019 
je Manca zasedla prvo mesto v državi na vseslovenskem 
natečaju pisanja ljubezenskega pisma materinščini, ki se 
vas bo zagotovo dotaknilo. 
Zagotovo ji je zelo pomembna trdna opora družine, ki so 
z nesebično ljubeznijo in pozitivno socialno klimo nekaj 
daru Manci vsidrali že v gene, nato pa ji tekom otroštva in 
najstništva le še krepili njene talente. 
Ta njen prvenec je luč sveta ugledal že v času njenega zaključevanja 
osnovne šole, a za predstavitev še ni bilo pravega trenutka. 
Pomembno vlogo pri izidu knjige sta odigrali tudi učiteljici 
Milena Mesner in Barbara Jelen ter takratna ravnateljica 
Romana Košutnik. 
Že leta 2019 je intervju z Manco opravila prav učiteljica 
Barbara Jelen in si ga lahko skrbno preberete v eni od 
preteklih številk naših Črjanskih cajtng. 
Srečanje smo zaključili z Mančino pesmijo, ki jo je namenila 
naši pravljični dolini, ki jo ima sama nadvse rada, saj se rada 
vrača domov in globoko ceni domači kraj. 
Manci želim bogato bero knjig še naprej, da bo uspešna, 
kajti prepričana sem, da se bo kmalu znašla med priznanimi 
pisatelji, njene knjige se bodo znašle na seznamu šolske 
bralne značke, kjer bom učencem s ponosom povedala, da je 
obiskovala našo osnovno šolo, na kateri je pustila pomemben 
pečat. 

VIJOLIČNA KAČJA PASTIRICA

V začetku meseca marca nam je s svojim knjižnim prvencem, 
romanom Vijolična kačja pastirica, kulturni večer popestrila 
Martina Podričnik, danes upokojena učiteljica razrednega 
pouka in članica številnih kulturnih društev. 
Martina je ženska z goro izkušenj, je marljiva in ambiciozna, 
talentirana za pisanje, vedno nasmejana Javorka, ki se rada 
ukvarja z glasbo, je predsednica MePZ Župnije Črna, v 
katerem tudi prepeva, poje in občasno vodi pa tudi ženski 
pevski zbor Vesele kmetice. V prostem času rada bere, dobro 
kuha in posveča prosti čas svojim vnukom.
Martini je bilo pisanje položeno že v zibko, njeni predniki so 
ji dali navdih in dobre gene za pisanje, sama pa je to s pridom 
izkoristila. V mladosti je pisala kratke zgodbe, jih objavljala v 
različnih medijih, sodelovala z njimi na natečajih, kjer so bile 
večkrat nagrajene. Ker ji je v času službovanja in materinstva 
za pisanje zmanjkalo časa, je danes še toliko bolj ponosna, 
saj se ji je z izidom prvenca uresničila dolgoletna želja. 
V svoji predstavitvi knjige se je razgovorila o simboliki, ki 
jo v sebi nosi vijolična kačja pastirica, ter tudi o tem, da je 
imela med pisanjem romana v hiši svoj prostor umetniškega 
ustvarjanja, saj ni želela, da kdo zmoti njeno pisanje. Vsi člani 
družine so se morali znajti in upoštevati posebna pravila v 
času, ko je knjiga nastajala.  
Seznanila nas je o glavni književni osebi, Slovenki Lučki, s 
katero se lahko prav vsaka ženska vsaj za drobec poistoveti. 
Njena glavna književna junakinja hrepeni po ljubezni in zaradi 
razočaranja nad moškimi pobegne v Mehiko, kjer spozna 
mehiško življenje, kulturo in običaje. Spozna, da sta si oba 
svetova v marsičem podobna. Mehika je tudi Martini iz leta 
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Bilo je nekoč 
v Črni

Borci Celjske legije po osvoboditvi v Črni leta 1919

Otroci v Rudarjevem okoli leta 1950

v leto vse bližja, saj se je njen sin poročil z Mehičanko, sama 
pa jo je tudi že obiskala in tako povsem prvinsko začutila 
mehiški utrip življenja. 
V knjigi, ki jo boste z veseljem vzeli v roke, boste lahko 
spoznali nekaj primerjav med našim in mehiškim življenjem, 
saj primerja praznike, kot so praznovanja rojstnih dni, velike 
noči in dneva mrtvih, a kot Martina rada pojasni, še vedno 
ne gre za potopisno raziskovanje mehiške dežele.  
Gostje predstavitve so bili člani folklorne skupine Gozdar, 
ki so nam v spletu različnih plesov zaplesali tudi rašpljo, pri 
kateri naj bi šlo za ples, ki so ga slovenski izseljenci k nam 
prinesli iz Mehike. Ogledali smo si tudi posnetek mehiškega 
plesa in si bili precej enotni, da si je nekaj plesnih korakov 
z našimi res precej podobnih. Za dobro glasbo je poskrbela 
Martinina vnukinja Iza Zala Čebulj, ki je suvereno zaigrala 
na flavto.
Ob zaključku smo bili deležni še mehiško-slovenske pogos-
titve, ki je bila prava paša za oči; obloženi kruhki, chimi-
changas, totopos - čips z avokadovo, fižolovo in sirovo 
omako pa so bili slastni dodatek za okušalne brbončice. 

Martini, ki je sedaj že v zasluženem pokoju in je razpeta med 
različnimi konjički, želim dobro bero knjig še naprej. Zdaj 
je zagotovo čas, da nadoknadi vse strani pisanja, ki jih med 
svojim službovanjem ni utegnila zapolniti.  

Vesna Burjak

Vabilo bralkam in bralcem!
V Črjanskih cajtngah objavljamo 
rubriko BILO JE NEKOČ V ČRNI 

IN NJENI OKOLICI, v kateri želimo obja-
vljati kako fotografijo, staro več desetletij. 
Vsaka taka fotografija je dragocen doku-
ment pričevanja o življenju v našem kraju 
nekoč, mi pa bi radi to bogastvo pokazali 
tudi drugim krajanom. Prosimo, da nam 
zaupate svojo staro fotografijo, dopišete 
datum ali letnico in imena oseb ali doga-
janje; napišite vse, kar veste o posnetku. Če 
datuma ne veste, nam posredujte približno 
letnico posnetka. Svojo fotografijo lahko 
pošljete po internetu na naslov urednice: 
irena.greiner18@gmail.com ali jo prinesete 
urednici osebno.
Zagotovo jo boste dobili vrnjeno.

Tokrat je prvo, tretjo in četrto fotografijo 
prispeval Peter Kropivnik. 
Drugo fotografijo je dodala Rozka Škoflek.
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Leta 1957 se je v bolnici Črna folklorna skupina poslavljala od dr. 
Ramšaka

Fotografija članic AFŽ, posneta kmalu po 2. svetovni vojni

Veliki kres v Žerjavu

Evo ga, zadnji ‘pošten’, bi rekli po domače, ‘orngi’ kres 
smo zložili skupaj 1980. leta, na vrhu Olma oziroma 
halde ali kakorkoli že. 

Les smo vozili z garami, gum smo nekaj znosili, veliko pa 
nam jih je zbiralnica po tekočem traku za pesek in jalovino 
pripeljala na vrh. Dober mesec smo se mučili in vozili na 
kup. Potem pa smo okrog gum naložili nekaj metrov lesa. 
Ob pol devetih zvečer smo ga prižgali in verjemite, gorelo je 
dobesedno do jutra. Ker je bilo pred prižigom sušno obdobje, 
nam ga  najprej niso dovolili prižgati. Vendar je pomagala 
narava, saj je v tednu prej padlo 20 cm snega, ki se je do 
prižiga stopil in namočil travo, zato nevarnosti ni bilo več.
Ogromno ljudi se je zbralo na vrhu Olma in čestitke so 
deževale od povsod. Ogenj se je dvigal metre visoko, 
temperatura pa je bila v bližini neznosna. Svetlo je bilo kot 

podnevi. Spomnim se, da so klicali s televizijskega stolpa na 
Uršlji gori, kaj v Žerjavu gori. Niso mogli verjeti, da je kres. 
Edina črna pika so bile gume. Ko se je razgorelo, se je dvignil 
ogromen črn dim visoko v nebo in z močnim ognjem sta 
pričarala požar kot na kakšni naftni vrtini. Dobro, da takrat 
še ni bilo tako ostrih ekoloških zakonov kot danes.
Ostal je nepozaben spomin, slike pa delim z vami, da ne 
pride v pozabo. Morda pa kdo tega še ni vedel.

Milan Javornik

Fotografije so last Janeza Fajmuta mlajšega.
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Štefka OsojnikHermina Kaker

Angela Petrič Jožef Vončina

Čestitke 90-letnikom
Pa še veliko zdravja!
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Kako je bilo včasih na šihtu
DA NE POZABIMO 

Dragi bralci, vabljeni k sodelovanju v rubriki KAKO JE 
BILO VČASIH NA ŠIHTU. Če ste že dolgo upokojeni, 
napišite nekaj spominov na nekdanji šiht in mi jih 

pošljite na Center 143 ali irena.greiner18@gmail.com ali me 
pokličite na tel. št. 031 305 242. Urednica.

SLAVKO ANTOLIČ,
globinsko vrtanje

80-letni Slavko Antolič, zdaj že 35 let upokojen, je za bralce 
Črjanskih cajtng pripovedoval, kako so včasih delali v jami 
rudnika.

Slavko Antolič izhaja iz hrvaškega Zagorja, iz številne kmečke 
družine, kjer so bili štirje sinovi in šest hčera.
»Po končani šoli sem eno leto delal v termoelektrarni 
Šoštanj,« se spominja. »Potem pa so pri Geološkem zavodu 
Ljubljana rabili nekoga za vrtanje, fajn se je zaslužilo in tako 
sem se zaposlil v Velenju, kjer smo večino časa raziskovali 
na terenu. V tem času sem naredil tudi ustrezne izpite. Leta 
1962 sem prišel h Gverku, tako smo včasih imenovali Rudnik 
svinca in cinka Mežica, in takrat sem spoznal tudi Mildo, 
mojo kasnejšo ženo. Delal sem med knapi, v rudarskem 
obratu, bili smo globinci, ki smo vrtali vrtine do 1000 m 
globoko in iskali nahajališča rude. Raziskovali smo v Topli, 
Mučevem … Pa smo bili kar uspešni. Delo je bilo nevarno, a 
pri globincih ni bilo veliko nesreč.
V jamo smo vstopali na Glančniku, v Žerjavu ali v Mučevem, 
včasih peš, včasih z dvigalom oziroma s šahtom. Marsikdaj 
sem v enem dnevu prehodil več kot tisoč stopnic, trikrat na 
dan sem šel gor in dol. Delali smo od petih zjutraj do enih 
popoldne. Naša oprema so bili težki stroji za vrtanje. Kake 
posebne zaščite nismo nosili, le banduro, na nogah šihtne 
čevlje ali pa škornje, če smo hodili po vodi, pa čelado, to pa 
obvezno. Jaz sem prvi teden, ko sem prišel na to delovno 
mesto, hodil naokoli brez čelade, zato so me ostali kar belo 
gledali, dokler me ni šef opomnil na čelado. Malico smo si 
sprva sami nosili na šiht, kasneje so nam pred vhodom v jamo 
razdelili suho malico, še kasneje pa so nam  pripeljali v termo 
posodah toplo malico v jamo. Pa se je zgodilo, da posoda ni 
zdržala ali pa je eksplodirala in delavec je ostal brez malice, 
zato so ta način ukinili in spet si dobil pred šihtom malico, 
ki si si jo izbral. Ko sem šel enkrat na ogled, če je na nekem 
mestu dovolj velik prostor, da bi postavili naše stroje, sem 
naletel na opuščen rov, ki sem ga malo raziskoval; a ko sem 
prišel domov, me je začela neznansko boleti glava; nadihal 
sem se namreč plina metana, ki se ne vidi, me je pa prikoval 
na posteljo za več ur. Ko smo šli naslednji dan izmerit plin, je 
bila ampula čisto zelena. Tam potem nismo nadaljevali dela. 
V jami sem si zlomil desno ramo, zato sem bil potem leto 

dni v bolniški. Kasneje sem postal vodja izmen naše ekipe, 
moji delavci pa so bili večinoma delavci iz drugih republik 
tedanje Jugoslavije, največ iz Bosne. Pa smo se dobro razu-
meli, čeprav me niso vedno ubogali. Včasih so dlje časa 
sedeli, rekoč: »Šefe, mi ne bi ništa radili.« »Potem pa vam 
ne morem pisati šihta,« sem jih opozoril. »Pa ti možeš, ako 
hočeš,« so se mi smejali. Pa sem moral biti hud, da sem 
pokazal avtoriteto, nisem se pustil zajebavati, enega sem 
poslal celo po delovno knjigo, češ naj odide. Na poslovilno 
zabavo ob odhodu v penzijo sem potem povabil vse, zamere 
so bile pozabljene, imenovali so me za najboljšega »čovjeka« 
in še sedaj me spoštujejo, ko me srečajo.
Drugače pa je bilo delo pestro. A takrat sem bil mlad, poln 
moči in veselja do dela. In lepi cajti so bili: res ni bilo vsega, 
kot je danes, a smo bili skromni in povsod smo se razumeli. 
Kadar sem šel na upravo, so mi v Podmornici vedno skuhali 
kavo. Družili smo se tudi, velikokrat je bilo veselo, vendar 
pri moji naravi dela manj, le pred prazniki. Pa časa nisem 
imel, saj sva z Mildo gradila hišo.
Zadnjih deset let sem delal na rudniški stanovanjski, kjer se 
je delilo kredite in stanovanja. Pa sem doživel, da so odobrili 
komu kredit mimo nas, mimo naše komisije, na sodišču 
združenega dela so določeni ljudje potegnili skupaj in so me 
pohodili. Po tem pripetljaju sem imel vsega dovolj, čeprav 
je bila drugače to fajn služba. Hkrati pa sem že dosegel 
pogoje za penzijo: 40 let in en mesec. Tako sem se pri 45 
letih upokojil, ker sem imel deset let bonificirane dobe, začel 
sem namreč delati pri 15 letih. Nisem pa služil vojske, ker mi 
je v jami zlomilo roko.« 
Na vprašanje, kakšne so bile takrat plače delavcev v jami, 
odgovarja, da slabe. Bilo je nekaj dodatkov za težko delo 
(popoldanska in nočna izmena, vodni dodatek), a to kasneje 
ni šlo v penzijo, zato so tudi penzije majhne. Slavc po 
upokojitvi nikoli več ni šel v jamo, niti s turističnim vlakom 
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Vrteški otroci in kralj Matjaž

Cvet koprivskih deklet, srečanje med dnevom žena in materinskem dnevom

Ob dnevu rudarjev leta 1988

Eden od nastopov za dan žena

10 let Geoparka Karavanke, obisk ministra za naravne vire 
in prostor Uroša Brežana

v Podzemlje Pece. »Ne, tja me ni več 
potegnilo!«
In nadaljuje: »Ob gradnji hiše sem se 
naučil vseh obrti, od zidanja do polag-
anja keramike; vse to me je zanimalo, 
opazoval sem mojstre in s spretnostjo 
pridobil veščine. Včasih so bili zidarji 
dragi in je bilo težko dobiti kvalitetne 
mojstre. Ta znanja pa ti v življenju vedno 
prav pridejo, zato sem lahko hodil tudi 
privat kaj delat, po vstopu v penzijo 
pa sem nekaj let opravljal taka dela v 
Avstriji.«
Sedaj ga že načenja zdravje, leta trdega 
dela v starosti pokažejo svoje zobe. 
»Kuham še. Prej sem lahko porihtal 
vse okoli hiše, sedaj pa ne morem več. 
Imam pa čudovitega sina, dva vnuka in 
štiri pravnuke. Otroci nam v starosti res 
popestrijo življenje, vnukeci pravijo, da 
imajo ‘najboljšega dedana na svetu’,« 
se nasmeji.

Slavc, hvala za tvoje spomine na nekdanje šihtne dni in ostani čim bolj vitalen.

Irena Greiner
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Previdnost pri uporabi elektronskih 
cigaret in novih tobačnih izdelkov

OBVESTILO 

Kajenju tobaka pripisujemo veliko breme bolezni in 
prezgodnjih smrti, pomemben vpliv na neenakosti v 
zdravju ter velike stroške za posameznika, zdravstveni 

sektor in družbo. 
V zadnjem času so se po svetu in tudi v Sloveniji na trgu 
pojavili številni novi tobačni izdelki, ki vsebujejo tobak 
oziroma nikotin, to so npr. elektronske cigarete, ogrevani 
tobačni izdelki in nikotinske vrečke. Med mladostniki postaja 
zelo popularen tudi snus (fuge), ki se označuje kot tobak 
za žvečenje. Vsi izdelki vsebujejo številne zdravju škodljive 
snovi in povzročajo zasvojenost z nikotinom. Promovirajo se 
kot ‘’tehnološke inovacije’’, ‘’čistejše alternative’’ ter ‘’izdelki 
brez dima in pepela’’. Želijo jih prikazati kot »varnejše alter-
native« v primerjavi s kajenjem cigaret. Njihova uporaba je 
povezana z zvišanjem tveganja za predrakave spremembe 
v ustih, raka ustne votline, požiralnika, trebušne slinavke, 
srčni infarkt in možgansko kap s smrtnim izidom, zvišan 
krvni tlak, sladkorno bolezen tipa 2 in metabolični sindrom. 
Uporaba teh izdelkov med nosečnostjo je povezana z mrtvo-
rojenostjo, prezgodnjim porodom, zastojem rasti ploda in 
nižjo porodno težo.
Uporaba izdelkov z nikotinom je še posebej tvegana za 
otroke, najstnike in mlade do 25. leta starosti. Človekovi 
možgani v času intenzivnega razvoja, ki traja vse tja do 
25. leta starosti, hitro gradijo povezave (t. i. “sinapse”), ki 
delujejo kot mostovi med možganskimi celicami, zato pa se 
lahko hitreje razvije tudi zasvojenost z nikotinom. Uporaba 
izdelkov z nikotinom pri otrocih, najstnikih in mladih do 

Otroške ustvarjalne delavnice v medgeneracijskem centru
Popotovanje po pragovih prebujanja, pogovorni večer z dr. Nino 
Petek

25. leta starosti lahko privede do dolgotrajnih negativnih 
učinkov na pozornost, učenje in spomin, vpliva pa lahko 
tudi na razpoloženje, zaznavanje zvoka ter lahko zveča 
impulzivnost in tesnobnost.
Pomembno je, da se z mladostnikom pogovarjamo o različnih 
izdelkih, ki vsebujejo nikotin, tako o tradicionalnih tobačnih 
kot tudi o novejših, ter o tveganjih, povezanih z njihovo 
uporabo. Pomembno je, da mladostniku podamo verodostojne 
informacije, saj sami informacije pogosto pridobivajo iz 
neverodostojnih virov. Jasno izrazimo svoje neodobravanje 
glede kajenja in tudi glede eksperimentiranja, ne le glede 
pogostejše uporabe tobaka ali drugih izdelkov. Pri otroku 
krepimo tudi druga področja, ki ščitijo mladostnike pred 
tveganimi vedenji, to so zdrav življenjski slog ter telesna 
dejavnost in šport. 
Elektronske cigarete niso vrsta pomoči pri opuščanju 
kajenja. Trenutno dostopni podatki ne podpirajo njihove 
uporabe v opuščanju kajenja.
Le popolna opustitev uporabe katerihkoli tobačnih, 
povezanih izdelkov ali drugih izdelkov z nikotinom 
zagotavlja posamezniku, da se izogne izpostavljenosti škod-
ljivim snovem in škodljivim posledicam uporabe. Opustitev 
prinese številne koristi za zdravje v vsakem starostnem 
obdobju.

Nika Kajnih, dipl. m. s. s spec. znanji
NIJZ, OE Ravne na Koroškem
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Na poti po Šrilanki

Ko izbiram svoje destinacije po svetu, se navadno 
vedno oziram po krajih, ki niso turistično razviti. 
Ne zanimajo me lepi fotografski posnetki in trume 

turistov, ki oblegajo lokalne znamenitosti. Raje se podam 
v kakšno bolj odmaknjeno, po možnosti povsem neznano 
deželo, kjer ne moreš pričakovati že povsem zglobaliziranega 
načina življenja. Kljub temu pa sem na mojem tokratnem 
potovanju naredil izjemo, ki je turistom, vsaj do pred nekaj 
leti, bila še kako poznana. Danes je situacija tam precej 
drugačna. Odšel sem v otočno državo, ki leži v Indijskem 
oceanu kakšnih sto kilometrov od obale Indije - Šrilanko. 
Šrilanka je hribovit otok, ki ima na južnem delu najlepše 
peščene plaže na svetu. Žal se je v zadnjem času o tej državi 
slišalo le to, da je gospodarska situacija izjemno slaba, da 
je padla vlada in da najhujšo ceno za povsem zgrešeno 
politiko plačujejo navadni ljudje. Še pred nekaj meseci je 
državi grozil popolni zlom. Tam ni bilo moč dobiti bencina, 
zmanjkovalo je osnovnih zdravil, preskrba s prehrano pa je 
bila na robu kolapsa. Cene osnovnih življenjskih dobrin so 
povsem ponorele in ponekod naj bi, kot so poročali nekateri 
mediji, bili na robu lakote. Človeku se ne ponudi vsak dan 
možnost, da bi lahko videl, kako deluje neka skupnost v 
napol kaotičnem stanju. Skorajšnji zlom države je vredno 
pogledati od blizu. Zato sem takoj, ko se je pokazalo, da 
bodo po kovidni epidemiji v Aziji zopet odprli meje, spakiral 
kovčke in odšel.
Lepo je, ko sredi februarja, ko v Alpah še vedno pritiska 
polarni mraz, po celodnevnem potovanju pristaneš na otoku, 
kjer te po izstopu iz letala objame tropska vročina. Srajca se ti 
prilepi na telo in ko si osvežiš obraz na letališkem stranišču, 
ti švigne skozi glavo: »Težko bo priti nazaj in prijeti lopato 
za kidanje snega …« 
Prijatelj Tomislav iz Zagreba je bil pripravljen na pot. Po 
internetu je že doma preiskal vse gostilne, ki so primerne 
za evropske želodce. Ja, želodce … Kaj rado se namreč 
zgodi, da če nisi res previden z umivanjem rok in rednim 
razkuževanjem z žganjem pred in po jedi, hitro končaš z 
bruhanjem in drisko. Pričela sva torej z: »Na zdravje!« in 
»Na riž se bo pa treba tukaj kar navaditi.« 
Gora riža z nekaj curry listi in zelenjave je zadostovala, da 
sva odšla naprej do ribje tržnice. Že kakšen kilometer vstran 
lahko v zraku zavonjaš rahlo sladkoben vonj po gnilih ribah. 
Sicer nisva vedela, kod naju vozi lokalni šofer, a glede na to, 
da so se ribe vedno bolj vohale in se je nama skoraj obračal 
želodec, sva morala biti na pravi poti. Čez nekaj trenutkov 
se je odprlo. Velik prostor, kjer si videl vse možne morske 
živali, ki so jih trgovci razkazovali na za silo zbitih stojnicah. 
Odplake so se cedile prosto proti morju in jate belih čapelj 
so iskale ostanke po gosti brozgi. Ribe, hobotnice, lignji in 
raki so se parili na soncu in ostro rezali po nosu. Treba je 

bilo iti vstran …
Ko sva našla še ostale popotnike, s katerimi sva delila 
naslednje dni, nas je naša pot odnesla v osrčje otoka. Tam 
smo prišli do izhodišča za treking. Cilj je bil hribovje Knuckles 
Range, ki ga zaraščajo Oblačni gozdovi. Že samo ime navaja 
k temu, da se v tistih vrhovih gora vedno vrtinčijo meglice 
in rojevajo oblaki. Tokrat pa so svoje ime ti tropski deževni 
gozdovi še kako opravičili. A začelo se je lepo. Čez neskončne 
plantaže riževih polj se počasi dviguješ po serpentinasti poti. 
Ko si dovolj visoko, riž zamenjajo čajevci in poljane limonske 
trave. Ta naj bi obogatila zemljo, ko opustijo star nasad 
čajevcev. Še preden pa smo se dodobra pričeli dvigovati, 
se je vse pogosteje zaslišal kakšen grozen krik. V zadnjih 
dneh je precej deževalo in vsepovsod so lezle pijavke. Po 
travi, grmovju, poteh in cestah. Povsod. Evropske gospe, 
sicer precej prijazne in uglajene, z njimi nikakor niso mogle 
shajati v tišini, tako da se je vedno pogosteje zaslišal krik: 
»Pi…ka! Pijavkaaaaa!! Nee!« Na vsakem počitku jih je bilo 
treba pobirati z nog, hrbtov, celo z vratu in obraza. A najhuje 
je šele prihajalo. Naša pot se je nadaljevala mimo povsem 
osamljenih kmetij. Tamilski kmetje v teh samotnih gozdovih 
skorajda ne vidijo belopoltih turistov. Ko jih srečaš, se držijo 
zase. Ne le, ker naj bi bili nezaupljivi do tujcev, ampak tudi, 
ker ne znajo niti besedice kakšnega od tujih jezikov. Če 
smo mi po vseh štirih lezli čez za silo zbite brvi, ki so vodile 
nad prepadnimi gorskimi rekami, domačini, vajeni tega, pa 
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spretno tekajo čeznje kar v japonkah in sarongu; to je krilu 
podobno oblačilo, ki ga nosijo tamkajšnji moški in ženske. 
Kljub skepsi do nas so nam dovolili, da pojemo svoj obrok 
riža na pragu kolibe, ki je bila njihov tempelj. Sicer ne vem, 
s čim bi se zamerili tamkajšnjim hindujskim bogovom, a nad 
nas so takoj zatem poslali pravi tajfun. Pelerine so bile pri 
tej nevihti bolj za okras, ozka gorska pot pa se je spremenila 
v hudournik, v katerem smo gazili po vodi skoraj vse do 
našega tabora. Džip, ki je peljal del prtljage in hrano, je obstal 
v rdečkastem blatu. Tik pred bazo smo ga dohiteli, ko so ga 
sredi strahotnega naliva porivali do kože premočeni moški. 
Nič ni pomagalo drugega, kot da so si oprtali vse na ramena 
in znosili do bivaka. Na zasilnem ognjišču smo se pogreli, 
kolikor se je dalo posušili. Po kratkem žuru pa spanje. Če 
temu sploh lahko rečeš tako. Spali smo sicer pod streho, a 
v šotorih. Mokri nismo bili, a je orkanski veter odtrgal del 
pločevinaste strehe, ki je neusmiljeno tolkel ob vse, kar je 
dosegel, da je do jutra razbijanje odmevalo daleč naokoli. 
Na koncu pa se je le umirilo.
Jutro je prišlo. Tisto zmečkano in utrujeno, ko komaj čakaš 
kavo. Vendar se zavedaš, da je dobra kava sredi deževnega 
gozda vseeno prevelik luksuz, da bi jo dobil. Srečen si že, 
ker si našel stranišče s kar spodobno wc školjko. Ni kaj, si 
misliš, če ni kave, tudi školjka šteje. Še enkrat se pogledaš, 
populiš iz sebe zadnje pijavke in greš dalje. 
Spust z gora in po, zdi se, celi večnosti spet civilizacija. 
Sicer bi morali spati v šotorih, a je podivjana reka odnesla 
cel kamp. Bližnji hotel s posteljo in tušem bo zato kar v redu. 
Pa še to le lučaj stran od mesta, kjer so snemali znameniti 
film Most na reki Kwai. Tukaj se prvič srečamo z resnim 
pomanjkanjem, ki ga čutijo Šrilančani. Solidno velik hotel 
je premogel le nekaj pločevink lokalnega piva. Sicer pijejo 
domačini tudi arak, žganje iz kokosa in riža, a si ga lastnik 

hotela ni mogel privoščiti imeti na zalogi. Pivo in arak sta 
prestiž. Za Evropejce poceni, a v tej revni državi ga predvsem 
na podeželju lahko za morebitne goste hrani le redkokdo. 
Pivo je v hotelu stalo okrog enega evra, steklenica njihovega 
najboljšega žganja pa osem. Če že ni bilo prav dosti alkohola 
v baru, smo ga imeli pa zato še v kovčkih. Slovenci pač znamo 
rešiti takšne zadrege …
Ker nisem mogel iz svoje kože antropologa, sem vedno iskal 
stik z lokalnim prebivalstvom. V nič kaj posebnem mestu 
Ella, ki je pravo turistično središče Šrilanke, a nobeden točno 
ne ve zakaj, sem spoznal mladega natakarja. Zaklepetali 
smo se in zanimalo me je, kakšne droge in alkohol uživajo 
mladi Šrilančani. Kot je opisal, je drog zelo malo. Na severu 
sami na črno posadijo kakšno sadiko konoplje. Vse ostalo je 
treba pretihotapiti in to veliko stane. Slika je bila bolj jasna, 
ko sem ga vprašal, če pije pivo. Njegov odgovor je dejansko 
pokazal, kaj pomeni biti privilegirani Evropejec. Najprej mi 
je odvrnil, da nima otrok in ne družine, ker si je ne more 
privoščiti. Dela štirinajst ur dnevno kot natakar in zasluži 
natančno toliko, kot v njihovi gostilni stane steklenica piva. 
Dober evro na dan. Štirinajst ur za eno pivo. S tem denarjem 
mora poskrbeti še za starša, ki sicer pridelata nekaj zelenjave 
in riža, a je to za njih edini vir dohodka. Nič nenavadnega 
ni, da je tudi on videl Evropo kot deželo, kjer se cedita med 
in mleko. S slabo vestjo, da živimo v Evropi, kot živimo, sva 
mu s kolegom pustila nekaj dnevnih zaslužkov napitnine 
in odšla dalje.  
Počasnemu premikanju po otoku je sledil tudi safari. V 
gorskem predelu je bilo hladno, v nižinah te pa vreme 
spomni, da si vendar blizu ekvatorja. Sonce je zelo močno 
in belopoltim ni preveč naklonjeno. Brez kap in sončne 
kreme bi se mi hitro ponovila izkušnja iz Irana, kjer se je 
moja koža čudežno obarvala v vijola barvo … O posledicah 
danes raje ne razmišljam več. 
Celodnevno vožnjo po razdrapanih in povsem razritih 
cestah ogromnega naravnega parka Udawalava tu in tam 
prekine kakšna žival. Vodni bivoli, ki se namakajo v jezeru, 
razne ptice, med katerimi daleč najbolj prevladujejo pavi, 
krokodili in šrilanška jelenjad, ki je pikasta in precej manjša 
od te, ki jo poznamo pri nas. Jelenčki lenobno počivajo v 
senci grmičevja. Kosilo v bližini reke mine v znamenju opic, 
ko vodiči s palicami stražijo okrog nas, da lahko v miru 
pojemo svoj riž in nam ga te prikupne človeške sorodnice 
ne pokradejo. Počutim se prav smešno. Kot tisti nekdanji 
kolonizatorji, ki so potrebovali na vsakem koraku pomoč 
domačinov, saj ne bi mogel preživeti v tamkajšnjem okolju. 
Nenehno morajo skrbeti za nas, ker ne poznamo tamkaj-
šnje narave in lokalnih živali ter njihovega obnašanja. In ja, 
zopet je bil za kosilo riž. Kot vsak dan …Večer pa, ko si po 
celem dnevu že utrujen od vožnje, prinese najbolj osupljive 
prizore. Močvirje rekle Walawa Ganga privabi iz divjine 
slone. Počasne in mogočne živali, ki se mogočno premikajo 
po nizki travi. Krdela samic z mladiči in samotarski samci 
se v desetinah pasejo po prostranih mokrih traviščih. Šele Ko otroci ne hodijo v šolo, obsekujejo čajevce
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ko se s svojim okorelim počasnim gibanjem sprehodi mimo 
džipa, na katerem smo sedeli, vidiš moč te živali. Z enim 
sami sunkom bi brez težav prevrgla avto. A zdi se, da se ne 
brigajo za ljudi. Mirno pulijo z rilci šope trave, z nje spretno 
v nekaj zamahih otresejo zemljo ter jo porinejo v usta. In 
tako vse do večera.
Sloni so nas povedli do zadnjega dela potovanja. Približevali 
smo se obali. Zvečer, ko sem po dveh tednih gibanja po 
gorskem delu Šrilanke zopet na toplem vremenu, porinem 
roko v kovček. Šele tam sem se zavedal, da je moje perilo 
vso povsem vlažno. Nizke temperature, vlaga in dež so se za 
kratek čas ujeli še v moj kovček. A sonce, vročina in peščene 
plaže jih bodo hitro pregnale. Prišli smo v najbolj razviti del 
otoka, ki je postal na nekaterih mestih povsem evropeiziran. 
Ne le zaradi tega, ker so mu dolgo vladali razni evropski 
gospodarji, ampak ker se vse bolj vidi, da prihaja sem kapital. 
Predvsem ruski kapital. Na zidovih mesta Mirissa lahko 
pogosto s počasnim branjem povadiš rusko cirilico, saj se 
kar naprej pojavljajo razna sporočila v ruščini. A domačini 
povedo, da ni več tako, kot je bilo. Sprva jih je udaril teroris-
tični napad, kar se je zelo poznalo na turizmu. Nato je prišla 
kovidna kriza, sledil je gospodarski zlom in danes so tudi 
najbolj razviti kraji na slabem. Prav neverjetno je, kako se 
trudijo za turiste. Trgovine v takšnih krajih so polne stvari, 
ki si jih Šrilančani pogosto niti ne morejo privoščiti. Zabave 
željni gostje skoraj ne bodo opazili, da so cela mesta vsak 
dan po več ur brez elektrike. Država si namreč ne more 
privoščiti dovolj premoga za termoelektrarne. Obroki hrane 
v notranjem delu za domačine lahko stanejo celo manj kot 
en evro, saj je kupna moč zelo nizka. Vse to drži, a za turiste 
je vsega v izobilju: hrane, pijače, elektrike, zabave … Vsega 
tega, česar si večina Šrilančanov ne more privoščiti. Vedo, 
da si ne morejo, in to povedo tudi na glas. A so vseeno veseli, 
da prihajamo tja. Vedno pristavijo: »Pridite, turisti ste edini, 
ki prinašate denar, in trudimo se, da bi vas prišlo čim več. 
Drugih možnosti tukaj ni.«
Razvajeni belci smo si lahko ogledovali najboljše menije, 
kar jih najdeš na otoku, in naročali obroke, ki so stali za 
domačine celo premoženje. Nekaj dni takšnega razvajanja 
pod palmami in v toplem morju se je kar prileglo. A prej 
ali slej je vsega lepega konec. Prišel je zadnji dan. Ostali so 
odpotovali, midva s kolegom iz Zagreba pa sva imela še 

ravno toliko časa, da sva se podala v glavno mesto Kolombo. 
Tam sva spoznala mladega taksista, ki naju je peljal v center. 
Bila je dolga pot in v tem času je povedal zgodbo, kakršno 
slišiš v takšnih ali drugačnih različicah po vsej državi. Mlad 
fant, ki ne vidi perspektive. Želi študirati. Ponoči vozi taksi, 
podnevi pa študira. Spi na skupnih ležiščih v nekem dijaškem 
domu za 50 centov na noč. Tako prihrani, saj mora zbrati 
70 evrov šolnine za semester. To je zanj skoraj nemogoče. 
Ker ni dovolj goriva, morda dodatno podkupovati trgovce, 
da mu ga na črno prodajo, sicer ne more delati in zaslužiti. 
Doštudiral bi rad za mornarja, da bi lahko šel delat za kakšno 
multinacionalko. Želi si ven iz države. Ne zase, ampak za 
svojo novorojeno hčer. Da bi ji lahko omogočil študij in bi 
lahko živela boljše življenje, kot ga ima on. Prijazen fant, ki 
v polomljeni angleščini razlaga svojo zgodbo. Dogovorimo 
se, da naj naju počaka in mu bova plačala še za pot nazaj in 
bo to noč nekaj zaslužil. Zadovoljen je s takim dogovorom. 
Kolombo je glavno mesto, kjer pa se pokaže vsa beda napačnih 
politik in upravljanj z državo. Hodiva po mestnem jedru, 
kjer v trdi temi ni elektrike. Skrbi me, da naju morda ne bi 
oropali. Na ulicah le tu in tam malce sveti kakšna varčevalna 
žarnica v trgovinah, njen soj pa pada na pločnike. Le redki 
si lahko namreč privoščijo majhne generatorje in gorivo 
zanj. Skozi izložbe opazim, kako ponekod delajo trgovci 
večerni obračun ob lučkah na mobitelu. Tudi stanovanja v 
blokih so temna. Hiše prepoznaš le po velikih temnikavih 
obrisih. Vse skupaj bi izgledalo še bolj grozno, če ne bi bile 
ulice kljub temi polne ljudi, ki se še vedno nasmehnejo in 
te kot tujca pozdravijo. Kljub pomanjkanju so prijazni in ne 
delujejo zagrenjeni. Ko prečkava široko cesto, ki ločuje staro 
jedro od druge mestne četrti, sledi šok. Zdi se, kot bi stopala 
na nek drugi planet. Tu je bil svet blišča in razkošja. Velika 
zabava v predelu, kjer stojijo lepe hiše, banke, predsedniška 
palača in veliki hoteli, zazidani skoraj na plaži. Pod verigami 
luči in ob bučni glasbi strežejo natakarji petičnežem gore 
hrane. Zdelo se je neverjetno. Kot da to ne bi bil del istega 
sveta, istega mesta, po katerem sva se še pred nekaj trenutki 
sprehajala in ugotavljala, kako ti ljudje preživijo. Med temno 
realnostjo domačinov in razkošjem za turiste in lokalno elito 
ena sama cesta. Cesta, ki ločuje dva svetova. Res da obstajajo 
še znatno slabše situacije za ljudi, kot je ta na Šrilanki, a bolj 
jasnega prepada med bogatimi in revnimi ter mehurčka, v 
katerega se trudijo Šrilančani zapreti turiste, še nisem videl. 
Veliko mi je dal misliti ta kratek prehod čez cesto iz enega 
sveta v drugega. 
Takšne situacije te vedno lahko opomnijo, kdo si in od kod 
prihajaš. Šele takrat se morebiti zavedaš, da si doma v svetu 
lepih avtomobilov in oblek, gore hrane in potokov pijač, 
vseh možnih telefonov, računalnikov in naprav … Takrat se 
zaveš, da si eden bolje situiranih ljudi na tem svetu, ki ne 
pozna pravega pomanjkanja, kvečjemu nasprotno. Če kaj, je 
Šrilanka to znala pokazati bolj nazorno kot kdorkoli doslej. 

Tomaž Simetinger
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Danes imamo ljudje čedalje več možnosti, da 
dočakamo starost. Kdaj se ta začne, pa je odprto 
vprašanje. Znanost je s tem opravila zlahka, še vedno 

ostaja 65 let meja, ko se začne starost. Starost ostaja najbolj 
stigmatizirano obdobje življenja. Živeti želimo čim dlje, 
nihče pa ne želi ostareti. Želje po ohranitvi spolne moči 
in telesne vitalnosti so stare stoletja. Eno samo življenjsko 
obdobje obsega kar tretjino naših življenj, hkrati pa je najmanj 
zaželeno in povezano z največ predsodki ter napačnimi 
predstavami.
Legende o vrelcu mladosti so številne. Najdemo jih največ 
v zapisih Grkov in Rimljanov. Danes ljudje večinoma nismo 
več tako naivni, da bi iskali vodnjak ali vrelec mladosti. Zato 
pa toliko raje uporabljamo sredstva, ki obljubljajo pomla-
jevalni učinek (kreme, antioksidanti) ali posege, s katerimi 
spreminjamo svoj videz in odstranjujemo nekatera zunanja 
znamenja starosti. Iz tega se je razvila celo »protistarostna« 
(antiageing) medicina. Vodnjak mladosti ali vsaj hrepenenje 
po njem še vedno obstajata.
Starost ostaja prežeta s stereotipi, predsodki in negativnimi 
čustvi. Slovar slovenskega knjižnega jezika daje številne 
»zanimive« definicije starosti: tisti, ki je v zadnjem obdobju 
življenja; tisti, ki nima več potrebne, ustrezne kakovosti 
za uživanje; tisti, ki obstaja že dolgo časa, ki je del časa v 
uporabi; tisti, ki se po lastnostih, značilnostih zelo razlikuje 
od sedanjega. Vsaka po svoje pripoveduje zgodbo našega 
odnosa do starosti, starega, odsluženega, neuporabnega 
in odvečnega. 
Že CICERO, rimski državnik in pisec (106–43 pr. n. št.), je v 
svojem eseju o staranju menil, da je starost različno sprejeta 
v različnih okoljih. Po njegovem je uspešno staranje odvisno 
od primernega odnosa do starosti in učinkovitega reševanja 
štirih glavnih težav, povezanih s staranjem, ki obstajajo še 
danes in so povezane s predsodki o staranju in pogosto 
z vsiljenim občutkom starajočim o njih samih. Po Ciceru 
naj se starostniki z občutkom, da jim v aktivni družbi ni 
več mesta, bojujejo z delovanjem v različnih svetovalnih, 
intelektualnih funkcijah in delu. Mnenje, da je starostnik 
telesno oslabel in manj vreden, naj spodbijajo z idejo, da 
ta oslabelost manj šteje v primerjavi z razvijanjem uma in 
osebnosti. Na strah pred smrtjo, značilen za starajočega, 
odgovarja tako, da citira PLATONA in meni, da je smrt 
lahko blagoslov in možnost starajočemu, da se reši svojega 
nepopolnega telesa in zapusti nepopolni svet ter odide v 
drugačno duhovno dimenzijo. Svoj esej Cicero končuje z 
mislijo, da je najbolj pametno soočenje s spremenljivostmi 
življenja, da posameznik ohrani mirnost in razvija modrost, 
s katero razmišlja tudi o svojem življenju in smiselnosti 
podaljševanja mita mladosti.
Starost sodi med druga razvojna obdobja v našem življenju 

Realnost v starosti
in nikakor ni »začetek konca« ali samo priprava na smrt. 
Staranje je aktivno obdobje v življenju posameznika, ki je 
prav tako polno izzivov, načrtov in dejavnosti kot vsa prejšnja 
obdobja. Ker imamo ljudje različno dobro biološko podlago v 
vseh naših telesnih sistemih, se staramo različno hitro in tudi 
nagnjenost k različnim boleznim je različna. Prav vsi imamo 
možnost, da aktivno vplivamo na večino dejavnikov, ki so 
povezani s kakovostjo življenja v starosti, vendar moramo 
to početi aktivno že prej na vseh področjih našega življenja. 
V starost vstopamo z vsem, kar smo postali in naredili že 
prej. Če si bil v življenju aktiven, samozavesten in zadovoljen, 
boš tak tudi v starosti, če boš opravil vse razvojne naloge na 
svoji poti. To ne pomeni »postarati se«, ampak »s starostjo 
rasti«, kar pravzaprav pomeni razvoj, ki se od rojstva do 
smrti nikoli povsem ne ustavi.

BOLEČA OSAMLJENOST

Različne dogodke v našem življenju lahko razumemo zelo 
različno. Odhodi odraslih otrok in njihovo samostojno življenje 
so lahko za nas potrditev uspešnega starševstva, hkrati pa 
pomenijo izgubo, žalost, osamljenost in prazno »gnezdo«. 
Upokojitev lahko za nas pomeni novo priložnost in nove 
možnosti, kako preživljati prosti čas. Vse skupaj pa prinese 
tudi potrebo po spremembah v partnerskem odnosu v vseh 
njegovih vidikih. Varnost, ki jo prinese dober partnerski 
odnos, je eno izmed zagotovil, ki nam zmanjšajo strah pred 
nekaterimi spremembami v starosti. Kako bo, ko bom bolan, 
nemočen, potreben pomoči, kar pa velja tudi za odnose v 
širši družini. Zato je aktivno vlaganje v dobre in stabilne 
medsebojne odnose ena izmed poglavitnih nalog v obdobju 
staranja, tudi zaradi izgub za nas pomembnih ljudi. Vse to je 
pot, da bi preprečili, da bi ostali povsem sami in osamljeni. 
Osamljenost v starosti  namreč boli in pomembno pripomore 
k tveganju za žalostno starost, ker smo sami lahko tudi v 
primeru, če partnerja živita skupaj, a drug mimo drugega.
Z izgubo zdravja ni nič drugače. Srčni infarkt lahko že zgodaj 
opozori, da je nujno spremeniti dosedanji slog življenja, kot 
so nezdravo življenje, lajšanje stresa s hrano in alkoholom, 
drogami, kronična utrujenost, pomankanje spanja, stalne 
skrbi o vsem, neurejeni odnosi doma, v partnerstvu in z 
lastnimi otroki in še in še. Od nas je odvisno, kako se bomo 
spopadali s spremembami v življenju. Ko so ljudje prepričani, 
da so telesno in duševno zdravi, postanejo samozavestni, so 
osebe, ki mislijo s svojo glavo. Posameznik, ki izgubi duševno 
samozavest, stremi k temu, da svoje doživljanje stvarnosti 
primerja z doživljanjem drugih. S starostjo tudi poza-
bljamo. Zgodi se, da se ne spominjajo nedavnih dogodkov, 
da pozabijo, kam so kaj shranili, in namesto da bi podvomili 
o svoji sposobnosti pomnjenja, ohranijo svojo samozavest 
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Utrinek

Obisk katre Fratar, humanitarno smo se odzvali tudi Črjani

in začnejo druge obtoževati, da so jim kaj skrili ali celo vzeli, 
ukradli … Vse to pa že kaže na prve začetke demence.
Pomen starosti je danes povsem drugačen, saj v tem obdobju 
življenja preživimo skoraj tretjino časa. Večina je večji del 
starosti zdrava, vitalna, funkcionalna in sposobna za aktivno 
življenje. Dejavno življenje se v starosti v ničemer ne razli-
kuje od življenja prej, le nekatere prilagoditve so pri tem 
potrebne. Če svoje sposobnosti aktivno razvijamo, spodbu-
jamo in uporabljamo, pri tem pa smo pošteni do drugih in 
odgovorni do sebe in svojega zdravja, bo naše staranje lepo 
in zadovoljivo obdobje našega življenja. Ne glede na naša leta, 
ne glede na naš videz in ne glede na naš status v družbi. In ne 
glede na vse predsodke, ki v naši družbi še vedno negativno 
označujejo starost in staranje. In poveličujejo mladost. Kot 

da se iz zgodovine človeštva nismo ničesar naučili. Glede 
staranja moramo prisluhniti življenju in biti hvaležni za 
vsako spremembo, ki se pojavi. Poskušajmo jih sprejeti z 
dobro voljo, saj imamo pri teh letih le dve možnosti – ali 
postajamo še bolj stari v vseh oblikah ali pa mrtvi. Jaz bom 
oboje vdano sprejela. 
»V MLADOSTI JE TREBA LJUBITI, V ZRELOSTI PISATI 
KNJIGE IN V STAROSTI NAPOSLED GOVORITI RESNICO.« 
(Henry de Montherlant)

VIRI: Katarina Barbara Štrukelj, dr. med. na kliniki v Ljubljani

Helena Ošlak

DOBRODELNA KATRA

Katra vozi se okrog,
dobre ljudi najde vsepovsod.
Vozi se za dobra dela,
da bi za zdravje junakov 3. nadstropja poskrbela.

Naj se ti ne pozna, 
daj tudi ti kak ever al pa dva.
S tem bomo Slovenci spet skup stopili,
nekaj za lepši jutri naredili. 

Vsak od junakov zasluži si brezskrben korak,
vsak od njih je res pravi korenjak.
Želimo si, da hitro ozdravijo,
da se bolezni nič več ne bojijo.

Naj brezskrbno živijo in na travnik pohitijo,
se z žogo igrajo in se zdravi lepo imajo.
Hvala katri za vsa dobra dela,
da bo tudi ona po ovinkih še dolga leta drvela.

Pesem so s skupnimi močmi pri iskanju rim napisali petošolci.
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Tradicionalno letno srečanje predsednikov društev

ŠPINAČA

Še preden fantu zraste po bradi prvi puh, mu vsi iz 
bližnje in daljne okolice obljubljajo, da bo postal močan kot 
Popaj, če bo le jedel dovolj špinače. 
Moški pogosto radi na različne načine dokazujemo svojo 
moč. Sicer bolj z besedami, manj v mislih, še manj pa z dejanji. 
Kljub neredkemu dokazovanju moči z jezikom (hvalisanju) 
pa se mnenja o tem, da naj bi bila špinača hrana samo za 
dojenčke, krepko razlikujejo. Špinača izhaja iz podnebja, 
kjer so nastajali haremi, to pa nam lahko da misliti. Najver-
jetneje so ime tej povrtnini dali Arabci (isfanadch), kjer je v 
nekaterih spisih špinača omenjena že v 9. stoletju. Nekateri 
drugi viri navajajo staro Perzijo kot deželo, kjer so špinačo 
najprej kultivirali. Prvi podatki o uporabi špinače v Evropi 
so iz 12. stoletja (Sevilla), v 13. stoletju pa so špinačo poznali 
že v večini evropskih dežel.
Staro prepričanje je, da je špinača zdravilna, saj vsebuje 
mineralne snovi in vitamine, zaradi železa pa jo priporočajo 
slabokrvnim. Nikjer ni omenjena njena vloga v haremu, kar je 
pravzaprav nenavadno, pa vendar Popaj ni bil močan samo 
v rokah. Jasno, ni ravno potrebno imeti harem, da bi se kak 
kuhar imel razlog ukvarjati s špinačo, svetujem pa tistim, ki 
bi hoteli preizkusiti učinek špinače, naj najprej preizkusijo 
pred manjšim krogom degustatorjev (degustatoric).
Današnji način pripravljanja goste prikuhe iz špinače (a la 
creme) je zelo star postopek in je le v nekaj detajlih dopolnjen.
Listom špinače odstranite peclje, jih operite in na hitro 
prekuhajte. Lonca ne pokrivajte, da bo špinača ostala lepe 
zelene barve. Medtem v drugi posodi na malo masti ali 
masla prepražite strok drobno sesekljanega česna. Ko 
česen postane svetlo rjav, dodajte žličko moke in prepražite, 
dokler vse skupaj ne dobi rahle rumene barve. Takrat na to 
prežganje vlijte nekaj močne juhe in malo mleka, ko pa vse 
zavre, dodajte kuhano in zmiksano špinačo. Pazite, da ne 
vlijete preveč tekočine, kajti jed mora biti gosta. Poper in 

sol dodate po okusu, tik pred serviranjem pa surov jajčni 
rumenjak zmešajte z malo sladke (ali kisle) smetane in to 
vmešajte v špinačo. 
Namesto pireja ali praženega krompirja zraven servirajte le 
kuhan krompir (v oblicah), poskusite pa ga skuhati tako, da v 
slano vodo, v kateri ga kuhate, vržete še korenino peteršilja.
Krompir in špinača zveni le malo preveč vegetarijansko. 
Zraven se priležejo na žaru pečeni svinjski ali ovčji kotleti.
Da zelena barva na krožniku pride bolj do izraza, bo zraven 
spadala tudi kakšna steklenica zelenega silvanca. Po silvancu 
pa ne bo težko nadaljevati strokovne debate o zgodovinski 
dilemi, ali ima špinača sploh kako zvezo s haremom. Sugeriram 
vam lahko tudi temo za nadaljevanje akademske debate: Ali 
je bil Popaj močan samo v rokah?

S pomočjo gospoda Lajtmana priredil
Peter Lenče.

Iz starega rudniškega glasila

VABILO
Vabimo vse krajane, ki radi pišete, za kak 
prispevek, ki se dotika našega kraja in okolice, 
ljudi, zgodovine, pridobitev, problemov ..., da nam 
pošljete zapis ali vsaj idejo, koga bi še lahko pred-
stavili in kaj bi lahko obdelali v našem lokalnem 
časopisu. Z veseljem bomo objavili.
Vabimo tudi literate za kak prispevek v rubriko 
Šilce literature.

Urednica
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ČRJANSKE CAJTNGE, informativno krajevno glasilo, izdaja Občina Črna na Koroškem.
Uredniški odbor: odgovorna urednica in lektorica Irena Greiner; odbor: Irena Nagernik, Terezija Napečnik, Gvido Jančar.
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